
DIGITÁLNÍ TECHNICKÉ 
MAPY ANEB KDO JE 
PŘIPRAVEN, NENÍ PŘEKVAPEN…
Také máte obavy z nové legislativní 
povinnosti, která se týká digitálních 
technických map? Nebojte se, SMS ČR 
vás v tom nenechá. Právě nyní začíná 
obce aktivně oslovovat a nabízí pomoc 
i v podobě projektu „DTMka jednodu-
še“. Co všechno zahrnuje, přibližuje 
v rozhovoru Pavel Macoun, jednatel 
a ředitel společnosti SMSdata...
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UŽ PÁTÝM ROKEM 
VE SLUŽBÁCH OBCÍ A ŠKOL
Společnost SMS–služby slaví letos 
v lednu pět let od svého založení. 
Výročí v SMSCE připomíná sérií článků 
věnovaných jednotlivým službám, jež 
obcím a školám poskytuje: ochraně 
osobních údajů, administraci veřejných 
zakázek, strategickému plánování, vzdě-
lávání, dotačnímu poradenství, autor-
ským právům i auditu webových 
stránek…

JE MILÉ BYDLET V OBCI, 
KDE SI LIDÉ NAVZÁJEM 
NEŠKODÍ
…říká Jan Kubíček, starosta jihočeské 
obce Mažice, která vyhrála Oranžo-
vou stuhu mimo jiné i díky spolupráci 
s rodinnou farmou. Jak se žije v obci se 
127 obyvateli? A jak konkrétně vypadá 
spolupráce s farmou rodiny Čoudko-
vých, jejíž historie tu sahá před rok 1800? 
A co dalšího přesvědčilo hodnotitelskou 
komisi?
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Sdružení místních samospráv ČR letos slaví 15 let své existence. Tomuto kulatému výročí se letos budeme věnovat i v SMSCE a v každém čísle něco 
připomeneme, něco zrekapitulujeme, na něco upozorníme, s někým na toto téma povedeme rozhovor. Zachovejte nám svou přízeň. Jsme tu pro vás!

http://www.smsCR.CZ
http://facebook.com/smscr.cz
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TémaPATNÁCTKA
Sdružení místních samospráv ČR letos slaví 15 let své existence. Tak 
se zamýšlím nad tou patnáctkou. V patnácti jsme dostali občanský 
průkaz a obvykle jsme v tomto věku nastupovali na střední školu, 
která nás pomalu měla nasměrovat k budoucí profesi… Byli jsme pu-
berťáci, naivky, všemu jsme se smáli, všelicos jsme chtěli zkusit, vše-
licos jsme si mysleli, o všeličems jsme snili… To třeba pes je v patnác-
ti už starý kmet, podle vědců, kteří testovali psí věk na labradorech, je 
takový pes už více než stoletý. 

Jak se ovšem počítají roky u takového sdružení? Logicky by se asi 
dala vypočítat jeho smysluplnost podle výsledků, kterých za sebou 
zrovna SMS ČR vůbec nemá málo, podle nesčetných aktivit, podle po-
čtu členských obcí, kterých rozhodně neubývá, ale naopak přibývá, 
podle účasti představitelů samospráv na akcích, které sdružení pořá-
dá, podle nabídky vzdělávání, služeb, benefitů, kvalitních a fundova-
ných odborníků, kteří v něm působí, podle ochoty a laskavosti oběta-
vých manažerů pomáhat… 

Už z toho všeho je zřejmé, že SMS ČR se za svých 15 let vůbec sty-
dět nemusí. Za to si můžeme děkovat navzájem, děkovat těm, kdo 
stáli na počátku vzniku, kdo se zasazovali o další vývoj, kdo jsou tady 
dnes… Ale o smysluplnosti a správném nastavení by měli nejspíš ho-
vořit hlavně ti, kterým SMS ČR slouží. Děkovat sami sobě a plácat se 
navzájem po zádech jaksi nestačí. 

Napadlo mě nedávno při pohledu z jednoho ne moc hezkého do-
mu na nádhernou šumavskou krajinu, že je sice moc fajn těšit se 
z krásného výhledu z okna, že však zůstává otázkou, jaký výhled má 

krásná krajina na nás… na nás, na náš dům, na to místo, odkud se dí-
váme. Jak často dáme sami sobě zpětnou vazbu a podíváme se z krás-
né krajiny sami na sebe? Jaký výhled na nás má náš partner nebo na-
še dítě, které s námi sedí u jednoho stolu, jak nás vidí okolí? Jak nás 
vidíte vy, starostky a starostové? 

Sami jistě moc dobře znáte ten pocit, jaké to je, když vám v obci 
někdo za něco poděkuje. Takže teď dovolte, abychom vám poděko-
vali my. Za důvěru, se kterou se na nás obracíte, i za tu krásnou zpět-
nou vazbu, která se projevuje třeba v podobě hojné účasti na našich 
akcích zakončených potleskem a přátelským stiskem ruky.  

Objektivní a pravdivá zpětná vazba v kombinaci s uměním na-
slouchat je vždy velkou motivací pro další vývoj. A když se ještě jed-
nou vrátím k číslu 15, to podle numerologie znamená nové začátky, 
pokrok, obnovení mysli, přehodnocení, omlazení a přetváření… a to 
všechno s ohlédnutím nazpět krásně souvisí. Tak s odvahou do no-
vých začátků. Však jsme i na začátku nového roku. Tak ať nám všem 
vydrží to odhodlání a pozitivní energie množství přání, která se na 
nás během svátků sesypala. 

Abyste na každém dni našli něco smyslupl-
ného, to vám přeje

Marie Machačová
šéfredaktorka

EDITORIAL

V pravidelné rubrice přinášíme otázky a odpovědi z právní poradny, kterou provozuje pro členské obce legislativní 
oddělení Sdružení místních samospráv ČR. Vybíráme pro vás záměrně ta témata, která se samospráv týkají obecně.

Jak je to s nárokem na nemocenskou 
u starosty, který rezignoval na 
funkci?

Dotaz:
Uvolněný starosta se vzdal své funkce. Druhý 
den nastoupil do dočasné pracovní neschop-
nosti a za další dva dny rezignoval na mandát 
zastupitele. Má nárok na nemocenskou?

Odpověď:
Podle § 5 písm. a) bod 8. zákona o nemocen-
ském pojištění, jsou účastníky nemocenského 
pojištění mj. členové zastupitelstev územních 
samosprávných celků zvolení do funkcí, jež za-
stupitelstvo určilo jako funkce, pro které bu-
dou členové zastupitelstva uvolněni. Na pojiš-
tění naopak nejsou účastni neuvolnění zastu-
pitelé, a to bez ohledu na výši jejich odměny 
(viz. § 5 písm. a) bod 22 zákona o nemocen-
ském pojištění).

§ 10 odst. 3 písm. c) zákona o nemocen-
ském pojištění stanoví, že u uvolněných členů 
zastupitelstev vzniká pojištění dnem, od ně-
hož náleží odměna za výkon funkce, a zaniká 
dnem skončení této funkce nebo zánikem 
mandátu člena zastupitelstva. Podle § 15 odst. 
1 zákona o nemocenském pojištění však dávka 
nemocenského náleží též, jestliže ke vzniku 

dočasné pracovní neschopnosti došlo po záni-
ku pojištění v ochranné lhůtě, která činí 7 ka-
lendářních dnů ode dne zániku pojištění (po-
kud však pojištění trvalo kratší dobu, činí 
ochranná lhůta jen tolik kalendářních dnů, ko-
lik dnů pojištění trvalo). Bývalému starostovi 
bude náležet nemocenské od 15. kalendářního 
dne trvání dočasné pracovní neschopnosti, 
kdy podle § 26 zákona o nemocenském pojiš-
tění začíná tzv. podpůrčí doba.

V případě, že by byl dotyčný stále vykoná-
val v době vzniku pracovní neschopnosti uvol-
něnou funkci, náležela by mu na základě § 72 
odst. 7 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, za ka-

ždý kalendářní den od prvního do čtrnáctého 
kalendářního dne dočasné pracovní neschop-
nosti odměna ve výši 60 % jedné třicetiny od-
měny (na což by bezprostředně patnáctý den 
navázal nárok na nemocenské). Pokud se však 
funkce vzdal před vznikem pracovní neschop-
nosti, nárok na tuto odměnu by neměl.

Zpracoval
Dominik Hrubý

legislativní analytik 
SMS ČR

Střípky z právní poradny
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TémaVážené paní starostky, páni starostové, 
přátelé samospráv,
přeji vám pevné zdraví, radost a štěstí v osobním životě, hodně sil 
a elánu při vaší náročné práci. Ze srdce vám také přeji ve všech smě-
rech dobrý rok 2023! Co nás v něm čeká?

Zajisté plno práce, povinností, očekávání, jak dopadnou žádosti 
o dotace, ale také plno nejistot, které budou souviset s financováním 
obcí. S napětím budeme sledovat, jak se vyvine inflace, která ovlivní 
jak provozní, tak kapitálové výdaje. Další negativum se týká cen ener-
gií a také otázky, zda můžeme očekávat vyšší příjem ze sdílených daní, 
jenž závisí na geopolitické situaci, hlavně pak na vývoji války na Ukra-
jině. A co důležitého čeká naše sdružení?

Novela stavebního zákona
Díky našim argumentům vláda schválila variantu novely ve znění, 
které zachovává všechny stávající stavební úřady v území. V prosinci 
Sněmovna projednala 1. čtení této vládní novely a není překvapivé, 
že k její podobě zazněla kritika zejména z úst opozičních poslanců. 
Můžete se spolehnout, že budu ve Sněmovně ze všech sil hájit zájmy 
samospráv. Stavební zákon je jedna z mých absolutních priorit. Mám 
kolem sebe skvělý tým, který se stavebnímu právu věnuje řadu let, 
a vím, že nás čeká dlouhá bitva o konečnou podobu stavebního záko-
na. Jsem na ni připravena a i díky vám mám v rukávu nespočet argu-
mentů, proč je zachování stávající sítě stavebních úřadů nezbytné!

Digitální technické mapy
Sdružení místních samospráv ČR se systematicky věnuje osvětě a pří-
pravě obcí na novou povinnost, jež souvisí se zavedením digitálních 
technických map (DTM). Ta by měla pro kraje nastat 30. 6. 2023. I pro 
obce z toho logicky plynou povinnosti. O DTMkách uspořádalo naše 

sdružení v roce 2022 seriál seminářů, podepsali jsme s partnery smlou-
vu o spolupráci a v neposlední řadě jsme iniciovali řadu jednání s před-
staviteli krajů ve věci spolupráce při reálné aplikaci DTM. I v roce 2023 
hodláme v tomto směru edukovat a pomáhat nejen obcím s pochope-
ním DTM. V SMS ČR se DTM věnuje zejména místopředseda Oldřich 
Vávra, který si tuto agendu vzal za svou. Velmi rád vám při jakýchkoliv 
nejasnostech poradí, tak ho neváhejte kontaktovat!

Energetická modernizace obcí
Ve druhé polovině roku 2022 představila vláda obsáhlý balíček novel 
energetického zákona. Pro sdružení byla zásadní zejména ta, která ob-
sahovala právní úpravu komunitní energetiky. V roce 2023 bude pro 
SMS ČR téma komunitní energetiky jedním ze stěžejních! V podpoře 
modernizace obcí budeme pokračovat i v rámci projektu OBEC 2030. 

Sdružení oslaví 15 let své existence
Poslední odstavec věnuji milému výročí. Ve službách obcí jsme totiž od 
8. února roku 2008! Za těch 15 let jsme se, věřím, velmi zasadili o zájmy 
všech samospráv a nehodláme polevit. Můžete se těšit na netradiční ak-
ce. Již v březnu pořádáme v Pardubicích první konferenci roku zaměře-
nou na obslužnost venkova. Účastníky přivítá hejtman Pardubického 
kraje Martin Netolický, mezi řečníky se objeví například ministr průmy-
slu a obchodu Jozef Síkela. Na podzim pro vás připravujeme konferenci 
druhou, výroční, ta se uskuteční ve Zlínském kraji, 
kde má SMS ČR kořeny. Osobně mám neskrom-
nou ambici, aby byl mezi řečníky i předseda 
Vlády České republiky.

Vaše Eliška Olšáková
předsedkyně SMS ČR

ELIŠČINO ZÚČTOVÁNÍ

Regionální manažeři SMS ČR pomáhají lépe ve svých 
územích i díky podpoře a spolupráci krajů.
Krajské úřady si zaslouží naše poděkování. Děkujeme!
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způsob, jak předat data do krajské DTM v poža-
dovaném formátu (JVF DTM), a pak také nasta-
vit proces, jak poskytnuté údaje aktualizovat. 
A to všechno by měly učinit před „ostrým“ star-
tem projektu DTM, tj. do letošního 30. června. 
Je možné, že se tento termín ještě posune, to 
však nic nezmění na faktu, že obce budou zod-
povídat za správné vložení své DTI do DTM 
a provádět její aktualizace.

To asi nejsou úplně lehké úkoly…
To tedy nejsou. A proto je moc dobře, že si to ko-
legové ze SMS ČR včas uvědomili a už v roce 2021 
se aktivně zapojili do aktivit spojených s tvorbou 
DTM. Oceňuji, že zástupci SMS ČR iniciovali jed-
nání s představiteli ČÚZK, Ministerstva průmys-
lu a obchodu a Ministerstva pro místní rozvoj. 

Co je výsledkem této spolupráce?
Výsledkem je společná deklarace SMS ČR 
a uvedených orgánů státní správy z června 2022. 
Její signatáři se dohodli na pomoci zejména 
menším obcím při plnění jejich povinností 
v agendě DTM. 

Co bude úkolem SMS ČR?
SMS ČR zajistí vývoj a funkčnost softwarového 
nástroje, jehož prostřednictvím budou obce 
schopny plnit své zákonné povinnosti v oblasti 
DTM, zajistí rovněž provoz tzv. Kompetenční-
ho centra SMS ČR, jež poskytne obcím k DTM 
informační servis, help-line k softwarovému 
nástroji a technologickou podporu při přepra-
cování stávající geodetické dokumentace do 
zmíněného výměnného formátu DTM. 

Co je tedy cílem?
Cílem je, aby obce mohly jednoduše plnit své 
zákonné povinnosti. Musím ocenit, že si SMS ČR 
zvolilo renomované partnery svého projektu 
„DTMka jednoduše“, především společnost 
NESS Czech, která se podílí na DTM projektech 
velkých správců sítí i krajů a je zároveň řešite-
lem centrálního registračního nástroje DTM, 
tzv. IS DMVS. Znalost řešení centrálních ná-
strojů přináší pro SMS ČR a jeho členské obce 
výraznou výhodu. Dále jde o společnost Hexa-
gon, která připravuje uživatelské rozhraní pro 
práci v mapě, a SMSdata, jež má za úkol v rám-
ci Kompetenčního centra pomáhat do projek-
tu zapojeným obcím s přípravou a následnou 
aktualizací jejich dat. Více se o projektu může-
te dozvědět na webových stránkách „DTMka-
jednoduse.cz“ nebo na seminářích, které po-
kračují i v letošním roce.

Digitální technické mapy
aneb Kdo je připraven, není překvapen…
Také máte obavy z nové legislativní povinnosti, která se týká digitálních technických map (DTM)? Nebojte se, SMS ČR 
vás v tom nenechá. Ve spolupráci s fundovanými partnery starostům postupně představuje bližší informace na 
krajských seminářích. Nyní začíná obce aktivně oslovovat a nabízí pomoc i v podobě projektu „DTMka jednoduše“. 
Co všechno zahrnuje, přibližuje v rozhovoru Pavel Macoun, jednatel a ředitel společnosti SMSdata, jež se už řadu 
let zaměřuje na vývoj chytrých nástrojů, které usnadňují práci při správě obcí.

O nové legislativní povinnosti, která se 
týká DTM, se starostové dozvídají 
na krajských seminářích SMS ČR. 
Připomeňte, co je úkolem obcí?
Zákonem č. 47/2020 Sb. vznikla všem vlastní-
kům dopravní a technické infrastruktury (dále 
DTI) zákonná povinnost předat a dále aktualizo-
vat informace o své dopravní a technické infra-
struktuře v DTM příslušného kraje. Tato zákon-
ná povinnost dopadá i na samosprávy, každá 
obec je tedy povinna vložit informace o objek-
tech DTI ve vlastnictví obce do DTM kraje a od-
povídá i za jejich věcnou správnost a aktuálnost. 

Na těchto seminářích jste už měl 
možnost zaznamenat reakce starostů. 
Jak novou povinnost vnímají?
Na seminářích bylo vidět, že starostové již ně-
co o DTM zaslechli, a pokud to řeknu otevřeně, 
z dalších povinností jsou naštvaní. Na druhou 
stranu chápou, že jednotná digitalizace je nut-
ná, že má další návaznost na zrychlení staveb-
ního řízení, obnovu obecní infrastruktury i ev-
ropskou podporu. Starostové také velmi oce-
ňují, že se i tohoto tématu SMS ČR chopilo 
a  spolupracuje s fundovanými partnery, pře-
devším z vedení Českého úřadu zeměměřické-
ho a katastrálního (ČÚZK).

V čem se liší DTM od stávajících GIS 
systémů, které některé obce vlastní?
DTM pokrývá souvislou technickou mapou ce-
lé území státu. Data, byť jsou spravována po 
krajích, jsou do DMT vkládána prostřednic-
tvím jednotného rozhraní, tzv. Informačním 
systémem digitální mapy veřejné správy (dále 

IS DMVS) provozovaným ČÚZK, do něhož se 
obce již měly registrovat. 

Data je nutné do DTM vložit v nově defino-
vaném formátu, který se liší od stávajících geo-
detických dokumentací, což je velmi význam-
ná změna. Obce mají ve svých archivech nebo 
dokonce i v geoinformačních systémech velké 
množství geodetických dokumentací, které ov-
šem nevyhovují vyhláškou stanovenému nové-
mu tzv. výměnnému formátu digitální technic-
ké mapy. Obce jako vlastníci infrastruktury ma-
jí povinnost nejen geodetické zaměření určené 
infrastruktury do krajské DTM předat, ale také 
zajistit jejich převod do nového výměnného 
formátu, a dále objekty v DTM udržovat v ak-
tuálním stavu. 

Promiňte mi mou neznalost, ale co 
všechno se rozumí dopravní a technickou 
infrastrukturou ve vlastnictví obce?
Dopravní infrastrukturu obce stanovuje prová-
děcí vyhláška a rozumí se jí místní komunikace, 
chodníky, cyklostezky ve vlastnictví obce, ale ta-
ké např. přípojky inženýrských sítí do objektů. 

Technickou infrastrukturou ve vlastnictví 
obce pak jsou veškeré podzemní i nadzemní 
inženýrské sítě, které obec vlastní. Pro oba dru-
hy infrastruktury se již vžilo označení „DTI“. 

Povinnost vložit DTI do DTM kraje může 
smluvně realizovat i příslušný správce např. 
vodovodu, kanalizace apod. Bohužel však vý-
znamné množství obecní infrastruktury budou 
muset obce do krajské DTM vkládat samy, resp. 
prostřednictvím obcí pověřeného editora. 

Jak je to s požadovanou přesností  
vkládaných dat?
DTM eviduje DTI přednostně v přesnosti ob-
vyklé pro zaměřování skutečných stavů a geo-
metrických plánů, tzv. III. třída přesnosti. Ob-
jekty DTI je ale možné vést i tzv. zjednoduše-
ným způsobem, tedy s přesností nižší, což je 
ale třeba do předaných informací vyznačit. 

Pro vznik DTM jsou cenné i informace ne-
úplné, pokud není na obci dochována komplet-
ní geodetická dokumentace. 

Informace bude možné vkládat do DTM 
dokonce i na základě digitalizace papírových 
dokumentací.

Dokdy musí obce tato data zpracovat?
Obce musí provést tři základní kroky. Za prvé 
musí udělat inventuru dokumentace o stav-
bách spadajících do DTM, následně zajistit 

Rozhovor

Mobilní mapovací systém TRIMBLE MX7
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O tyto semináře mají starostové enormní 
zájem. Proč myslíte, že tomu tak je?
Zřejmě si obce uvědomily vznik nové zákonné 
povinnosti, kterou navíc není úplně snadné pl-
nit. Zájem může pramenit i z patrné nevyjas-
něnosti přístupů řady krajů k úloze obcí při 
správě DTM, k jejich povinnostem ve vztahu 
k DTM. Kraje většinou neuvažují o tom, že by 
poskytly vlastní řešení pro plnění povinností 
obcí, tato starost pak zůstává plně na obcích. 

Předpokládám, že zájem vzbuzuje i dekla-
race SMS ČR na poskytnutí účinné pomoci ob-
cím s povinnostmi DTM. 

Už jste zde zmínil projekt 
„DTMka jednoduše“. Jak bude konkrétně 
zajištěno pro členské obce SMS ČR plnění 
jejich povinností v agendě DTM?
Obce, které se do projektu „DTMka jednoduše“ 
zapojí, budou mít k dispozici softwarový nástroj 
zajišťující plnění jejich povinností od přepraco-
vání stávajících geodetických zaměření přes je-
jich další údržbu a aktualizaci až po napojení do 
IS DMVS a odeslání dat o DTI obce do DTM kraje. 
Zároveň budou moci využít služeb editorů Kom-
petenčního centra pro přípravu a aktualizaci dat, 
toto centrum zajistí i vklady aktualizací do DTM, 
z toho jednu aktualizaci v každém roce zdarma, 
což pokryje většinu potřeb menších obcí. Pro pří-
pad provedení více úkonů SMS ČR prosadilo udr-
žitelné financování projektu. Veškeré procesy 
systém eviduje, takže obce budou mít k dispozi-
ci příslušná potvrzení o splnění svých povinností. 

Obce nepotřebují žádný další softwarový 
nástroj nebo prohlížeč, vše je v našem nástroji 
obsaženo, řádně licencováno a hlavně udržo-
váno v souladu s legislativními a technickými 
změnami. Systém obce ochrání i před ztrátou 
dokumentace, veškeré vložené dokumenty 
budou zálohovány a archivovány, a tak bude 
vždy možné doložit a prokázat, co obce skuteč-
ně a v jakém stavu a kdy odeslaly.

Odkdy mohou obce zapojené 
do projektu využívat služeb tohoto 
Kompetenčního centra?
Už od letošního února. Centrum jim poskytne 
potřebnou informační i technickou pomoc 
k  DTM, protože nejvíc problémů bude obce 
nepochybně tížit nyní při vkládání infrastruk-
tury do krajské DTM a budou tedy potřebovat 
doslova každodenní pomoc. 

Zkuste být detailnější, co Kompetenční 
centrum pro členské obce SMS ČR zajistí?
Pracovníci Kompetenčního centra zdarma po-
soudí registrovaným obcím stávající podklady, 
kterými obce disponují. Korektní data budou 
zároveň publikována v systému AGIS SMS ČR, 
aby si obce mohly ověřit úplnost předaných dat 
i jejich prostorovou správnost ještě před převo-
dem do JVF DTM a odesláním do DTM kraje. 
Kompetenční centrum také může obcím zajistit 
převod stávajících dat do JVF DTM, digitalizaci 
dat, pokud je mají pouze v papírové podobě, či 
zajistit pořízení nových datových sad vlastním 

mobilním mapovacím systémem. Tato agenda 
již však přesahuje svým rozsahem poskytova-
nou technickou podporu samotného Kompe-
tenčního centra. I s jejím splněním však může-
me pomoci. SMS ČR určilo, že ceník doplňujících 
služeb bude sdružení schvalovat tak, aby byla 
zajištěna jak výhodnost pro obce, tak i udržitel-
nost projektu v delším časovém horizontu.

Celostátní rozměr celého projektu digitální 
technické mapy představuje na zmiňovaných 
seminářích SMS ČR místopředseda ČÚZK 
Karel Štencel. Ten například v Jihlavě uvedl, 
že se nejedná o novou rozsáhlou povinnost, 
protože povinnost vést údaje o své infra-
struktuře a poskytovat je požaduje stavební 
zákon již řadu let. Znamená to tedy, že se 
starostové nemají čeho obávat? 
Ano, určitě, povinnosti tu byly i před tím, ale 
teprve se zavedením DTM vzniká nová zákon-
ná povinnost pro obce předávat informace 
o  své dopravní a technické infrastruktuře pří-
mo do DTM příslušného kraje. Následně po 
spuštění DTM jsou obce jako vlastníci DTI zod-
povědné za aktualizaci dat o vlastních sítích 
DTI v DTM kraje, jak bylo řečeno dříve. 

Nemyslím si, že se starostové musí něčeho 
obávat. Jsem přesvědčen, že právě obcím, jež 

mají povinnost uvést objekty DTI ve svém 
vlastnictví do souladu s požadavky DTM, pro-
jekt SMS ČR „DTMka jednoduše“ účinně po-
může jak s převodem dat a naplněním DTM 
a  její aktualizací, tak s podporou digitalizace 
a nového mapování.

Na seminářích ale také zaznívá, že zejména 
malé obce mají obavy, jak takto rozsáhlá 
agenda zaměstná jejich úřady a zda budou 
schopny ji zvládnout. Určitou pomoc již 
naleznou v systému AGIS SMS ČR. 
Můžete nám toto řešení více přiblížit?
SMS ČR již v září 2021 uzavřelo memorandum 
s Ministerstvem pro místní rozvoj, podle které-
ho je všem obcím v ČR bez ohledu na členství 
v  SMS ČR analytický geoinformační systém 
AGIS SMS ČR přístupný bezplatně. Jde vlastně 
v základu o  klasický „GIS“ systém, zachycující 
mapové podklady katastru každé obce, ovšem 
navíc propojený s jinými veřejnými registry 
a také s výsledky každoročního mapování, kte-
ré SMS ČR provádí již 7 let. SMS ČR tento sys-
tém všem obcím zpřístupňuje a  v  rámci spo-
luúčasti také doplácí. Významnou podporu 
SMS ČR poskytuje MMR. 

Systém AGIS bude nově od letošního roku 
sloužit také pro kontrolu správnosti a úplnos-
ti dat DTI obce ještě před jejich odesláním do 
DTM kraje a zpětně bude obci zpřístupňovat 
úplnou dokumentaci o polohopisu a sítích 
všech vlastníků / správců na území obce.

Na to jsem se právě chtěla zeptat. 
Nahradí DTM geoinformační systémy obcí 
(GIS), pokud je mají zavedeny?
Nikoliv, je dokonce výhodou provozovat i vlast-
ní obecní GIS. Technický obsah DTM je genera-
lizovaný a některé rozšiřující parametry zejmé-
na inženýrských sítí budou v DTM potlačeny. Je 
dobré obce upozornit na geoinformační sys-
tém AGIS SMS ČR, jenž je pro obce k dispozici 
na základě podpory Ministerstva pro místní 
rozvoj bezplatně a v němž obcím bude zpří-
stupněn i obsah krajské DTM v jejich katastru. 
Připravujeme rovněž spuštění jednotných 
pasportizačních nástrojů např. pro správu ve-
řejného osvětlení, komunikací, hřbitovů, aj.   

Jste připraveni na nával žádostí o pomoc? 
Počítáte s velkým náporem?
Staré přísloví praví „Kdo je připraven, není za-
skočen…“ My děláme všechno proto, abychom 
připraveni byli. Především chci ocenit profe-
sionalitu partnerů zapojených do projektu 
„DTMka jednoduše“. A taky hlavně SMS ČR, že 
dopředu myslelo na zvládnutí této náročné 
agendy. Myslím, že to všechny členské obce 
docení právě v letošním roce.

Je už načase, aby vás starostové kontaktovali 
nebo mají zatím čas?
Od ledna SMS ČR obce aktivně oslovuje, staros-
tové veškeré potřebné informace včas obdrží.

Rozhovor vedla Marie Machačová

Pavel Macoun vystudoval stavební fakul-
tu ČVUT, obor geodézie a kartografie. Od 
ukončení školy pracoval jako odpovědný 
geodet investora při výstavbě pražského 
sídliště Černý Most II, kde získal praktické 
zkušenosti s rozsáhlou investiční výstav-
bou, vyhotovením dokumentace skutečné-
ho stavu a geometrických plánů. Ve společ-
nosti GEKON se podílel na tvorbě geoinfor-
mačního systému pro Pozemkový fond ČR 
a Úřad pro zastupování státu ve věcech ma-
jetkových.

Ve společnosti SMSdata působí jako 
jednatel a ředitel, je odpovědný za rozvoj 
informačních dovedností orientovaných 
na rozvoj infrastruktury venkova. Hlavním 
partnerem jsou pro společnost SMSdata 
starostové ze SMS ČR. Díky úzké spoluprá-
ci s nimi vzniká i hlavní projekt, jímž je 
geoinformační systém AGIS SMS ČR, který 
společnost na základě připomínek dále 
úspěšně rozvíjí.



Z pohledu SMS ČR 
jde o nejproblematičtější část…
Hlavním cílem této priority je rozvoj funkční-
ho systému podpory škol a jejich zřizovatelů. 
Z pohledu sdružení jde o nejproblematičtější 
část, která přímo předpokládá, že budou fi-
nanční toky a legislativa nastavovány tak, aby 
docházelo k vytváření svazkových škol, a to 
„dobrovolně“ ze strany zřizovatelů. Menší ško-
ly, nejčastěji ty podlimitní, budou znevýhod-
ňovány v systémových opatřeních (vidíme to 
již teď např. u návrhu institucionalizace asis-
tentů pedagoga) a zřizovatelům vlastně ne-
zůstane nic jiného než školy spojit pod jedno 
ředitelství. Ministerstvo si od toho slibuje 
efektivnější, úspornější systém, méně admi-
nistrativy, více času na učení. 

Ekonomická efektivnost nesmí být 
hlavním kritériem školské politiky!
V této části se také připravuje tzv. model nej-
menší efektivní velikosti školy, tj. výzkum, je-
hož cílem je zjistit, kolik musí mít škola žáků, 
aby se dosáhlo co největší úspory z rozsahu 
především v administrativních činnostech.

A i v tomto případě je SMS ČR připraveno 
hájit zájmy obcí – zřizovatelů škol. Ekonomic-
ká efektivnost nesmí být hlavním kritériem 
školské politiky.

Lenka Matějová
legislativní analytik 

PS pro školství, sport 
a kulturu

AktuálněJsou malé školy na odstřel? 
Určitě ne! SMS ČR hájí zájmy zřizovatelů
Končící podzim a začátek nového roku se nese v duchu připomínkování zásadních návrhů z pera MŠMT k budoucnos-
ti českého regionálního školství. Bohužel některé z těchto návrhů výrazně znevýhodňují málotřídky a především tzv. 
podlimitní školy. V rámci činnosti pracovní skupiny pro školství se SMS ČR snaží, aby zamýšlené nerovnosti byly co 
nejmenší a aby obcím zůstala možnost zachovat si svoji školu. 

Novela školského zákona může 
dopadnout i na zřizovatele
Tak trochu symbolicky, v předvečer svátku vzni-
ku Československé republiky, vstoupila do při-
pomínkového řízení novela školského zákona, 
která přináší, tak jako vznik nové formy státu, 
mnoho nového do regionálního školství. 

Většina navrhovaných úprav se týká vnitř-
ního chodu škol. Podobně to platí také u velmi 
medializovaného tématu institucionalizace 
asistentů pedagoga. Při bližším pohledu se 
ovšem ukazuje, že návrh může negativně za-
sáhnout tzv. podlimitní školy a nepřímo i je-
jich další rozvoj. Jedná se o školy, které mají ve 
třídách méně žáků, než je minimální průměr-
ný počet žáků ve třídě stanovený vyhláškou 
č. 48/2005 Sb., o základním vzdělávání a někte-
rých náležitostech plnění povinné školní do-
cházky. Zřizovatelé na jejich činnost doplácí.

Návrh značně omezí pozice asistentů 
pedagoga pro nejmenší školy
Podle původního návrhu, který nám byl před-
ložen na konci října, totiž tyto školy měly mít 
nárok na úvazek asistenta pedagoga pouze 
v případě, že budou vzdělávat dítě se 4. nebo 
5. podpůrným opatřením. 

Návrh byl navíc koncipován tak, že větší vá-
ha se dávala počtu tříd ve škole a počtu („zdra-
vých“) dětí ve třídách. Při zkušebních výpo-
čtech tedy docházelo k paradoxním situacím, 
kdy školy, které nepotřebovaly asistenta peda-
goga, by po novele měly nárok na úvazek této 
pozice, a školy, které jsou hodně otevřené, pro-
inkluzivní, často právě menší velikosti a s men-
ší naplněností tříd, by o značné úvazky asis-
tentů pedagoga přišly. 

V připomínkách SMS ČR 
předložený návrh odmítlo
Vše výše uvedené bylo předmětem připomínek 
SMS ČR. Sdružení jednoznačně odmítlo stano-
venou nerovnost pro podlimitní školy a  poža-
dovalo úpravu podmínek tak, aby instituciona-
lizace asistentů pedagoga přinesla opravdu 
lepší a kvalitnější přístup všech dětí ke vzdělá-
vání a nebyly znevýhodňovány žádné typy škol. 

MŠMT podmínky upravilo,  
ale ne dostatečně
Části připomínek MŠMT skutečně vyhovělo. 
Na začátku ledna proběhlo vypořádání připo-
mínek, kde ministerstvo představilo pozmě-
něnou metodiku výpočtu úvazků asistenta pe-

dagoga pro každou školu. Byly posíleny váhy 
kritérií, které se vztahují na počet dětí s pod-
půrnými opatřeními, a to už od třetího stupně. 
Tedy v menší míře nastane situace, kdy školy, 
které dosud asistenty nepotřebovaly, je díky 
návrhu dostanou, a školy, které mají hodně 
asistentů, přijdou o jejich velkou část. Na dru-
hou stranu, alespoň podle vyjádření MŠMT, se 
může stát, že až polovina škol na tom bude 
buď podobně jako teď, nebo hůře (budou mít 
méně asistentů, než mají nyní). 

Pro všechny stejná kritéria?
Nový návrh, který byl při vypořádání předsta-
ven, v tuto chvíli formálně nerozlišuje mezi 
„průměrnou“ a podlimitní školou, tedy pro 
všechny školy platí stejná kritéria výpočtu 
úvazků asistentů pedagoga, které bude moci 
ředitel využít. Při podrobnější analýze ale stále 
platí, že podlimitní školy (s průměrnou napl-
něností třídy méně jak 10 žáků) dostanou asis-
tenta jen ve chvíli, kdy budou vzdělávat dítě 
s  alespoň 3. stupněm podpůrného opatření. 
U těchto škol se totiž ani v novém návrhu ne-
zohledňuje naplněnost tříd žáky a počet tříd.

Proč i tento návrh znevýhodňuje 
malé školy?
Pokud tedy bude chtít škola asistenta pedago-
ga jako podpůrnou pedagogickou pozici a ne-
bude zrovna vzdělávat žádného žáka s podpůr-
ným opatřením 3. stupně a výše, bude muset 
tuto pozici zaplatit z jiných peněz, typicky z fi-
nancí od zřizovatele. Stále tak platí, že i tento 
návrh znevýhodňuje malé školy. SMS ČR proto 
dále o tomto tématu s Ministerstvem školství 
jedná. 

Začátek roku přinesl další 
negativní návrhy pro malé školy
Přelom roku přinesl ještě jeden zásadní do-
kument – Dlouhodobý záměr vzdělávání 
a rozvoje vzdělávací soustavy ČR na období 
2023–2027 (DZ ČR 2023–2027). Stejně jako 
předcházející dlouhodobé záměry je i tento 
připravován pro celý systém regionálního 
školství, určí rámec dlouhodobých záměrů 
krajů a obecně sjednocuje přístup státu a jed-
notlivých krajů zejména v oblasti nastavení 
parametrů vzdělávací soustavy a cílů vzdělá-
vací politiky ČR.

Dokument obsahuje devět částí, z nichž nej-
zajímavější je asi kapitola skrývající se pod pís-
menem G: Systémová podpora a řízení škol.
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na úhradu mzdových nákladů osob zaměst-
naných v rámci veřejně prospěšných prací.

SMS ČR uplatnilo připomínky 
k návrhu nového zákona o účetnictví
Ministerstvo financí předložilo avizovaný ná-
vrh nového zákona o účetnictví. K tomuto dů-
ležitému a rozsáhlému materiálu uplatnilo 
SMS ČR na základě podnětů členů Pracovní 
skupiny pro financování samospráv několik 
připomínek.

Připravil 
Dominik Hrubý

legislativní analytik 
SMS ČR

SMS ČR se zapojí do projektu Life Will, jehož nositelem je Člověk v tísni. Sdružení se stane jeho odbor-
ným partnerem. Rozhodlo o tom předsednictvo SMS ČR během svého lednového jednání. Aktuálně

Projekt Life Will pomůže české a slovenské krajině
s adaptací na změnu klimatu. Zapojí se do něj i SMS ČR!

Projekt LIFE WILL – Voda v krajině a půdě spus-
til Člověk v tísni vloni na podzim ve spolupráci 
se svými partnery, mezi nimiž je nyní i SMS ČR. 
Projekt má zvýšit odolnost zemědělské krajiny 
a jejích obyvatel vůči změně klimatu. „Za pomo-
ci místních obyvatel a s využitím místních zdrojů 
zavedeme ve třech pilotních lokalitách přírodě blíz-
ká adaptační opatření. Pokud se projekt osvědčí, 
může být do budoucna realizován na dalších mís-
tech Česka a Slovenska,“ vysvětluje Člověk v tísni 
na svých webových stránkách. 

Projekt je spolufinancován programem LIFE 
– finančním nástrojem Evropské unie podporu-
jícím projekty, které zvyšují biologickou pest-
rost krajiny nebo její odolnost vůči změně kli-
matu, a Ministerstvem životního prostředí. Cí-
lem je zvýšit odolnost zemědělské krajiny vůči 
změně klimatu skrze zavedení přírodě blízkých 
adaptačních opatření na lokální úrovni. 

Více informací naleznete zde: Projekt LIFE 
WILL pomůže krajině s adaptací na klimatickou 
změnu – Člověk v tísni (clovekvtisni.cz) red

SMS ČR představuje legislativní novinky v oblasti financování…
SMS ČR se zasadilo o několik pozitivních změn, které začínají platit už od letošního ledna. O jaké změny se konkrétně jedná? 

Zvyšují se odměny pro zastupitele
I díky dlouhodobému tlaku SMS ČR došlo le-
tos v lednu k navýšení odměn uvolněných 
zastupitelů a maximálních odměn neuvolně-
ných zastupitelů územních samosprávných 
celků, a to o 10 %. Jde o první navýšení odměn 
od ledna 2020.

Zvyšují se odměny pro členy 
okrskových komisí
V lednových prezidentských volbách dosta-
nou všichni členové okrskových volebních ko-
misí poprvé svou odměnu nezkrácenou o daň 
z příjmu fyzických osob.

Daňové osvobození odměn prosadilo díky 
vytrvalému úsilí legislativního týmu SMS ČR 

ve spolupráci s Ministerstvem vnitra do da-
ňového balíčku, jehož klíčovými částmi jsou 
např. daň z mimořádných zisků nebo zvýše-
ní hranice pro plátcovství DPH z 1 na 2 milio-
ny Kč.

Požadovali jsme navýšení 
příspěvku na VPP v návaznosti 
na navýšení minimální mzdy 
Novela nařízení vlády z dílny MPSV zvýšila od 
1. ledna 2023 základní sazbu minimální mzdy 
z 16 200 Kč na 17 300 Kč.

SMS ČR v připomínkovém řízení apelova-
lo na navýšení příspěvků a  dotací obcím na 
výdaje, které jsou výší minimální a zaručené 
mzdy přímo ovlivněny, především příspěvku 

Starostové a starostky členských obcí Sdružení místních samospráv ČR vybrali během listopadové konference v Čes-
kém Krumlově vítěze tradiční ankety Počin roku. Tím se stal zásah profesionálních i dobrovolných hasičů při hašení 
požáru Českého Švýcarska. Ocenění, originální plaketu, přebral v polovině prosince z rukou předsedkyně SMS ČR 
Elišky Olšákové generální ředitel Hasičského záchranného sboru ČR Vladimír Vlček. 

Za zásah v Českém Švýcarsku vyhráli hasiči anketu Počin roku 

„Považuji za symbolické, že anketu našeho sdružení obdrželi v roce 
2022 právě hasiči. Katastrofa nevídaných rozměrů, která zasáhla 
západ České republiky, ukázala nesmírnou houževnatost, jak profe-
sionálních, tak dobrovolných požárníků,“ shrnula bezprostředně 
po předání Eliška Olšáková.

Generální ředitel Vladimír Vlček uvedl, že ocenění z jeho 
pohledu reprezentuje zodpovědnou, pečlivou a náročnou prá-
ci nejen profesionálních a dobrovolných hasičů, kteří zasaho-
vali v Hřensku, ale všech, kteří denně nasazují své životy po ce-
lé České republice, aby ochránili jiné.

„Práci a nasazení hasičů vidím i u nás na Zlínsku, kde, ač se zvýšil 
počet výjezdů a v operativě je menší počet pracovníků, profesionalita 
jejich počínání zůstala vysoká,“ doplnila konkrétní zkušenost ze 
Zlínska předsedkyně sdružení.

Anketa Počin roku je již řadu let tradiční součástí celostát-
ních konferencí SMS ČR. O vítězi rozhodují v hlasování samot-
ní starostové. red / zdroj: www.hzscr.cz

https://klima.clovekvtisni.cz/projekt-life-will-pomuze-ceske-a-slovenske-krajine-s-adaptaci-na-zmenu-klimatu-9773gp
https://klima.clovekvtisni.cz/projekt-life-will-pomuze-ceske-a-slovenske-krajine-s-adaptaci-na-zmenu-klimatu-9773gp
https://klima.clovekvtisni.cz/projekt-life-will-pomuze-ceske-a-slovenske-krajine-s-adaptaci-na-zmenu-klimatu-9773gp
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Na nové starosty a místostarosty opět „útočí“ tzv. šmejdi!
Připomeňme si, co je to tzv. katalogový podvod
Zažili jsme to po komunálních volbách v roce 2018 a zažíváme to znovu. Řeč je o poskytovatelích pochybných služeb, 
kteří ve snaze obohatit se využívají nástup nových starostů a místostarostů na obecní úřady. Tzv. šmejdi se nemusejí 
skrývat jen za prodejem zázračných léčivých dek nebo hrnců, mohou vás překvapit i v telefonním rozhovoru, aniž 
byste to vůbec poznali. Už několik let průběžně informujeme o této nástraze. Je na čase si ji opět připomenout.

Informace, metodickou podporu, inspiraci, aktuální nabídku kurzů projektu Vzdělávání místních samospráv, ale i ma-
teriály pro samostudium stále najdete na Portálu zastupitele (https://www.portalzastupitele.cz/). Při vánočním úkli-
du došlo k malým změnám v uspořádání materiálů, které zde máte k dispozici. Tentokrát se zaměříme na nabídku 
v kategoriích SAMOSTUDIUM A PUBLIKACE. 

Dobrý den paní starostko…
„Dobrý den paní starostko, volám vám, protože 
vám brzy vyprší vaše předplacená prezentace v in-
ternetovém katalogu, což může vést k horšímu do-
hledání vaší obce na internetu.“ Takhle nějak mů-
že znít začátek zdánlivě nevinného telefonátu. 
Velmi často dochází k tomu, že operátorovi ne-
ní dobře rozumět a kvůli rychlosti jeho řeči je 
i velice obtížné postřehnout přesný název da-
né společnosti. Operátor se snaží nabudit do-
jem, že tyto služby vaše obec už dlouho využí-
vá a jde pouze o aktualizaci údajů. Ověřová-
ním platnosti banálních údajů (zjišťuje např. 
jména obecních funkcionářů, sídlo obecního 
úřadu, adresu webových stránek obce) si zís-
kává důvěru. 

Pozor na slůvko „ano“
Na závěr rozhovoru je pak „klient“ vyzván k vy-
řčení souhlasu (zdánlivě nevinným slůvkem 
ano) s uzavřením smlouvy. Tuto skutečnost se 
ovšem snaží zakrýt rychlou řečí či vyvoláním 
dojmu, že jde o souhlas se zasláním informací 
o nabídce služeb na e-mail nebo s právě prove-
denou aktualizací údajů týkajících se obce. 
Překvapením pak může být faktura k uhrazení 
částky za služby v řádech několika tisíců korun. 
V případě neuhrazení faktury často následují 
upomínky, přičemž se firma odvolává na to, že 
má nahrávku telefonátu, kde „klient“ vyslovil 
jasné ano. Řešení znepříjemňuje i skutečnost, 
že v námi dosud známých případech nebylo 
možné dovolat se na telefonní číslo zpět. 

Šmejdi oslovují i místostarosty
Myslíte si, že když jste místostarosta, tak se vás 
to netýká? Omyl! Firmy často oslovují nejdříve 
místostarosty. Když neuspějí u nich, obrátí se 
přímo na starostu. Doporučujeme proto všem 
starostům, aby o této nástraze informovali 
i svého kolegu či kolegyni. 

V případě, že vám jakákoliv společnost na-
bízí své služby po telefonu, doporučujeme vel-
kou obezřetnost. Zpravidla je rozumnější trvat 
na zaslání podrobnějších informací na e-mai-
lovou adresu obce. Užitečná může být mimo-
chodem také porada s vaším IT specialistou či 
správcem webu, který je schopen vyhodnotit, 
zda se v konkrétním případě jedná o smyslupl-
nou nabídku.

Pozor na zálohové faktury
Některé firmy rovnou zasílají zálohovou faktu-
ru na tisícové částky, aniž by tomu předcházel 
telefonát. Což může být nebezpečné právě po 
komunálních volbách, kdy si nové vedení obce 
nemusí být jisto výčtem všech dodavatelů slu-
žeb. Pokud i vám přijde zálohová faktura na ne-
známé či pochybné služby, neváhejte si před 
uhrazením faktury řádně zkontrolovat jejího 
odesílatele a i to, zda se 
opravdu jedná o  vámi 
objednanou službu. 

Kristýna Vodrážková
manažerka SMS ČR 

v Pardubickém kraji

Aktuálně

Potřebujete poradit? I v novém roce najdete vše
podstatné na Portálu zastupitele

Příručky pro zástupce 
i zaměstnance obcí
Asi jste již zaznamenali vydání nových příru-
ček pro zastupitele a zaměstnance malých ob-
cí, které vyšly pod názvy „Jak to dělají jinde?“ 
a „Správa obce s úsměvem“, a čtyři sešity příručky 
„Správa obce právně správně“. Možná je již dokon-
ce máte ve své obecní knihovně. Pro ty z vás, ke 
kterým se příručky ještě nedostaly nebo kteří 
preferujete elektronickou podobu, nabízíme 

jejich elektronickou verzi, kterou najdete na 
našem Portálu v nabídce PUBLIKACE (https://
www.portalzastupitele.cz/p/Publikace2.aspx).

Co v příručkách najdete?
V příručkách najdete odpovědi na nejčastější 
dotazy starostů objevující se v naší metodic-
ko-právní poradně, zpracované vzorové příkla-
dy dobré praxe, rozhovory se zkušenými sta-
rosty a jejich rady. Nabízí i náměty a inspiraci, 
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Jak energetická komunita funguje?
Pokud dnes energie vyrábím víc, než sám po-
třebuji, odprodám tento přebytek prostřed-
nictvím obchodníka distributorovi. Od téhož 
(nebo i jiného) obchodníka pak tu samou 
energii koupí můj soused, obohacenou o mar-
ži oněch obchodníků a distribuční poplatek. 
V  systému komunitní energetiky si přebytky 
sdílíme sami mezi sebou. Žádné další společ-
nosti k tomu nepotřebujeme. Energetická 
společenství bychom proto měli postupně za-
kládat a seznamovat se s jejich činností. Žád-
ná velká věda to nebude, ale několik nových 
znalostí se nám bude hodit.

Pomůže nám v tom právě projekt 
OBEC 2030! 
Prvním krokem v novém roce je spuštění spe-
ciální microsite věnující se výhradně proble-
matice komunitní energetiky. Ostatní energe-
tická témata samozřejmě nevypustíme. Těšte 
se na elektromobilitu, malé zdroje elektřiny 
v obcích, příklady praxe od nás i ze světa a mno-
ho dalšího.

OBEC 2030 vám přeje úspěšný vstup do no-
vého roku a jako první materiál k prostudování 
doporučuje: obec2030.cz/komunitni-energetika

Michal Svoboda
autor je konzultant udržitelné energetiky 

a manažer projektu OBEC 2030

momentů života. Hrajte hru: „Samozřejmě, že 
je nepříjemné, že se stalo (x), ale je to užiteč-
né, protože (pozitivní příležitost k rozvoji).“ 

Usmívejte se častěji a vyhledávejte situace, 
které vás činí šťastnými. Hodně optimismu, 
radosti a spokojenosti v roce 2023 vám za celý 
tým projektu Vzdělá-
vání místních samo-
správ přeje 

Dana Kratochvílová
manažerka projektu
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jak zvládat komunikaci s občany a pracovními 
týmy, jak plánovat a realizovat vize a jak si za-
chovat osobní spokojenost či kde čerpat ener-
gii v náročném období. Do přípravy všech pub-
likací se zapojili i zkušení starostové a zaměst-
nanci menších obcí, jednotlivé kapitoly mohou 
tedy pomoci jak nově zvoleným starostům, tak 
i těm zkušenějším, kteří v nich naleznou nová 
řešení a zajímavé podněty.

Co ukrývá záložka SAMOSTUDIUM?
Pokud si chcete v novém roce oprášit znalosti, 
nebo naopak teprve čekáte na zahájení kurzu 
Školy místních samospráv pro nové zastupite-
le, využijte podpůrných materiálů v kategorii 
SAMOSTUDIUM (https://www.portalzastupi-
tele.cz/OnlineKurzy).

Zde jsou připraveny videokurzy nebo e-lear-
ningy Školy místních samospráv. Formou e-le-
arningu jsou rovněž zpracována témata úspěš-
ných odborných stáží, zmíním alespoň obecní 
zpravodaje, obecní knihovny, rozvoj obce nebo 
třeba cestovní ruch v malých obcích a nově na-
příklad téma obecních rozpočtů. Tyto materiály 
rozšiřují videa audiovizuální knihovny i zpraco-
vané příklady dobré praxe z obcí, které najdete 
v uložených zpravodajích. Informace k aktuál-
ním tématům a změnám legislativy získáte dí-

ky záznamům a prezentacím z webinářů reali-
zovaných v rámci projektu Vzdělávání místních 
samospráv. Veškeré materiály jsou k dispozici 
zástupcům všech obcí I. typu po registraci ne-
bo přihlášení na Portál zastupitele.

Co na Portálu nenajdete? 
aneb Náš tip pro vaši spokojenost 
v novém roce
Neberte se vážně a chyby vnímejte jako nové 
příležitosti zjistit, co se můžete naučit. Zaměř-
te se na vyhledávání zábavných a pozitivních 

OBEC 2030 se v roce 2023 zaměří na podporu
komunitní energetiky
Energetický projekt SMS ČR 
nazvaný OBEC 2030 vstupu-
je do pátého kalendářního 
roku svojí existence. V českém prostředí rozvo-
je venkova se etabloval jako klíčová platforma 
pro komunikaci tzv. rurální energetiky, tedy 
energetiky regionů, malých obcí a venkov-
ských oblastí.

V  protikladu k centrální, nejčastěji státem 
nebo jeho společnostmi řízené energetice 
energetika rurální sestává z malých řešení, kte-
ré zdroj a spotřebu energií nacházejí ve svém 
regionu. Taková řešení pomohl projekt OBEC 
2030 realizovat, propagovat a  etablovat jako 
příklady dobré praxe. Mimochodem, uspořá-
dali jsme již dva ročníky soutěže o nejvíce ino-
vativní projekt tohoto typu. V roce 2022 jej vy-
hrála Červená Voda díky re alizaci obnovy 
biotopu. Na stupni vítězů se umístily též ener-
geticky soběstačné Kněžice a inovativní Troja-
novice. 

Světem hýbe nový trend…
Světem (nejen) rurální energetiky hýbe nový 
trend, který se jmenuje komunitní energetika. 
Jeho technickým základem jsou i nadále lokál-
ní řešení, zpracovávající lokální surovinu za 
účelem její přeměny v energii, která je spotře-
bována v regionu. Do hry ale vstupují noví hrá-
či a těmi jsou místní „malí“ aktéři.

Vedle obcí se na energetickém ekosystému 
začínají podílet místní podnikatelé, zeměděl-

ci, ale především angažovaní občané. Vznikají 
nová, na neziskovém principu založená spole-
čenství, zvaná energetické komunity. Prvním 
z jejich úkolů je zavedení energetického ma na-
gementu a následně systému sdílení a účtování 
energií mezi členy. 

Komunitní energetika, jak z názvu vyplývá, bude 
o angažovanosti každého z nás – lokálních politiků 
i občanů. Příkladem dobré komunitní práce je obec 
Kyšice v Plzeňském kraji. 

Fotografie pochází z archivu obce Kyšice

http://obec2030.cz/komunitni-energetika
https://www.portalzastupitele.cz/OnlineKurzy
https://www.portalzastupitele.cz/OnlineKurzy
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Jsme SMS-služby s.r.o. a samosprávám a jimi zřizovaným 
školám nabízíme už od roku 2018 mnohem víc než jen službu 
pověřence pro ochranu osobních údajů, která exkluzivně zahr-
nuje i přístup k newsletteru Samospráva v právu. Členským obcím Sdružení místních 
samospráv ČR umíme poradit v oblasti dotací a veřejných zakázek, také s vypořá-
dáním autorských práv nebo se strategickým plánováním. Umíme provést i audit 
webových stránek. A co můžeme nabídnout školám? Poskytujeme pověřenecké služ-
by, v rámci kterých zdarma vydáváme newsletter Škola v právu, zajišťujeme rovněž 
školskou právní poradnu. A také pro vás píšeme! Přesvědčit se o tom můžete na naší 
dvoustránce, kterou si právě prohlížíte, a na webových stránkách SMS-služby s.r.o. 
v sekci Aktuálně, kde najdete všechny naše texty v plném rozsahu. Tak nezapomeňte, 
SMS-služby s.r.o. jsou tu pro vás a vaše školy. Jsou tu k vašim službám!

Pověřenecké služby – Lenka Matějová
 lenka.matejova@sms-sluzby.cz, 724 595 111
Veřejné zakázky – Eliška Kloučková
 eliska.klouckova@sms-sluzby.cz, 606 138 822
Dotační servis – Martina Kurzová
 martina.kurzova@sms-sluzby.cz, 778 098 224
Strategické plánování – Marek Komárek
 marek.komarek@sms-sluzby.cz, 725 983 171
Autorská práva jednoduše – Jakub Iran
 jakub.iran@sms-sluzby.cz, 732 633 384
Audit webových stránek – Michal Hinda
 michal.hinda@sms-sluzby.cz, 734 180 507
Sekretariát – Magdalena Komárková
 kancelar@sms-sluzby.cz, 723 644 867

SMS–služby slaví letos v lednu pět let od 
svého založení. Toto výročí v SMSCE při-
pomínáme sérií článků věnovaných jed-
notlivým službám, jež obcím a školám 
poskytujeme: ochraně osobních údajů, 
administraci veřejných zakázek, strate-
gickému plánování, vzdělávání, dotační-
mu poradenství, autorským právům i au-
ditu webových stránek. Těšíme se na dal-
ší spolupráci!

Tým strategického plánování 
reaguje již třetím rokem
na potřeby obcí i aktuální výzvy
Se SMS-službami můžete strategicky plánovat již téměř tři roky. Trochu para-
doxně právě od chvíle, kdy bylo v celém Česku kvůli pandemii covid-19 zakázá-
no se setkávat. Jak tedy bylo možné plánovat se zapojením místní komunity? 

Veřejná projednávání probíhala 
online, písemně i telefonicky
Nejednou jsme díky našim zkušeným moderá-
torům zvládli setkání pracovních skupin virtu-
álně, zapojení veřejnosti pak probíhalo mnoh-
dy ještě na osobnější rovině než v případě 
klasického veřejného projednání, když jsme 
několik týdnů sbírali písemné připomínky ob-
čanů, na které jsme podrobně písemně odpo-
vídali. Zajímavé podněty jsme s občany detail-
ně rozebírali často také telefonicky.

Lidé si odvykli účastnit 
se veřejných akcí
Kdo by si řekl, že po uvolnění protiepidemic-
kých opatření bude plánovaní jednoduché, byl 
by na omylu. Lidé si výrazně odvykli účastnit 
se veřejných akcí včetně debat o budoucím 
rozvoji. Bylo proto výzvou zajistit nejen dosta-
tečnou účast na těchto akcích, ale také repre-
zentativní složení účastníků, když na setká-
ních většinou téměř zcela chyběla skupina 
osob mladšího a často i středního věku. 

Časy se mění… k lepšímu
Po zkušenostech z roku 2022 ale můžeme kon-
statovat, že se věci postupem času mění k lep-
šímu. Daří se nám spolu s vedeními obcí oslo-
vovat moderními metodami i mladší obyvate-
le a všem lidem pak také vysvětlovat, že účastí 
na projednáních mohou ovlivnit prostředí, ve 
kterém plánují v následujících letech žít.

Pro obce v Pardubickém kraji 
máme nyní speciální nabídku
A že to s osvětou strategického plánování a po-
mocí obcím myslíme vážně i v tomto roce, do-

SMS–služby slaví:
Už pátým rokem 
ve službách obcí
a škol!

kládá naše speciální nabídka v současné době 
výhradně pro obce Pardubického kraje. Právě 
Pardubický kraj totiž nabízí obcím finanční 
podporu pro zpracování jejich strategických 
dokumentů komunitní metodou a my obcím 
v tomto kraji v kraji pomůžeme nejen se zpra-
cováním samotného plánu, ale také s žádostí 
o krajskou dotaci. Čas požádat mají obce z Par-
dubicka do 3 000 obyvatel až do 31. ledna. Pod-
pora pro většinu obcí je 70%, obce z ORP Česká 
Třebová a ORP Moravská Třebová pak mohou 
získat až 90% podporu.

Marek Komárek
koordinátor 

strategického 
plánování
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Lidé si už uvědomují, že osobní údaj
není jen jméno, příjmení a adresa
V roce 2023 se potkává několik malých kulatých pětiletých výročí. Před pěti lety, v polovině ledna, vznikla firma 
SMS-služby, aby nabídla členským obcím cenově výhodnou službu pověřence, v květnu „oslavíme“ pětiletou účin-
nost Obecného nařízení o ochraně osobních údajů, která přinesla novinku v podobě pověřence pro ochranu osob-
ních údajů. Co se za tu dobu změnilo? Výrazně se rozšířil obsah práce pověřence i samotné služby. Také vnímání té-
to funkce v území se z obav a negativních emocí překlopilo v převážně pozitivní hodnocení.

Pozice pověřence byla na začátku 
velkou neznámou
Když jsme v roce 2018 začínali poskytovat služ-
bu pověřence pro ochranu osobních údajů, by-
la náplň práce této pozice velkou neznámou. 
Jediný návod poskytovalo Obecné nařízení 
o  ochraně osobních údajů (GDPR, ON), které 
ale používá obecné výrazy jako „monitorování 
souladu“ nebo „spolupráce a konzultace“. Po-
drobnější popis činnosti s konkrétními příkla-
dy pak uváděly příslušné orgány jako minister-
stvo vnitra nebo školství. Nicméně až praxe 
ukázala, kde všude se může pověřenec uplat-
nit a kde je jeho využití vhodné.

Činnost našich pověřenců 
se výrazně rozšířila
Zatímco na začátku se naše činnost omezila 
jen na implementaci GDPR a nastavení dodr-
žování souladu u našich klientů, za pět let po-
věřenci vedle své agendy ochrany osobních 
údajů pomáhají s vyřizováním žádostí podle 
zákona o svobodném přístupu k informacím, 
při vyplňování průběžných oznámení nebo při 
kontrole webových stránek a jejich souladu 
s platnou legislativou. 

Co dnes nejčastěji řešíme?
Během uplynulých pěti let se také vymezily ob-
lasti, v nichž jsme obcím nejvíc nápomocni. 
Nejčastěji dnes řešíme otázky týkající se jed-
nání zastupitelstva či rady obce a zápisů z nich, 
využívání kamer a fotopastí pro zajištění obec-
ního majetku, zveřejňování fotografií či video-
nahrávek na sociálních sítích, anonymizace do-
kumentů, využití softwarových nástrojů, obsah 
osobních spisů zaměstnanců, informování ob-
čanů o zpracování osobních údajů apod. Čím 

dál častěji je také nutné řešit zpracování osob-
ních údajů v různých webových aplikacích, kte-
ré v posledních několika letech zažily i na úrov-
ni menších samospráv velký boom. 

Znalosti z roku 2018 
už dneska nestačí
Všechny výše uvedené agendy dokazují, že 
ochrana osobních údajů není jen o zveřejnění 
jména a příjemní nebo anonymizaci dokumen-
tů. Tato problematika zahrnuje široké spekt-
rum činností obce, které musí pověřenec znát. 
Proto se pravidelně vzděláváme, sledujeme ak-
tuální legislativu a nepracujeme jen se znalost-
mi, které jsme nabyli v roce 2018.

A kam se posunulo samotné 
vnímání ochrany osobních údajů?
Naše zkušenosti ukazují, že se posunulo vní-
mání ochrany osobních údajů jako důležité 
agendy, které je nutné se věnovat. Samozřej-
mě ale ne u všech. Zatímco na začátku byli sta-
rostové a starostky spíše vyděšení, co vše je če-
ká, co vše se může udělat špatně, kde najde 
obec pověřence, což bylo zapříčiněno i stano-
venou výší možných pokut ze strany dozorové-
ho úřadu, teď se setkáváme se dvěma přístupy. 

Ten první v sobě obsahuje spíš lhostejnost. 
Dnes je ale zastoupen v daleko menší míře než 
ten druhý, který lze definovat jako: „mít naplně-
né alespoň hlavní a základní požadavky ON a do-
držovat hlavní principy ochrany osobních údajů“.

Nicméně sledujeme, že i druhý přístup se 
rozšiřuje a posouvá v uvědomění, že ochrana 
osobních údajů je důležitá oblast i na těch 
menších obcích a že v dnešním digitálním svě-
tě toto téma nabývá i na úrovni veřejné správy 
čím dál tím více na významu. 

Uvědomili jsme si, že chránit 
osobní údaje je důležité
Pokud bychom to tedy měli shrnout, před pěti 
lety jsme často slýchávali větu: „Jsme jen malá 
obec, my nic špatného neděláme.“ To už se nám 
dnes nestává. Výrazně tomu pomohl rozvoj di-
gitálních technologií, který byl zejména v mi-
nulých dvou letech takřka jediným možným 
komunikačním nástrojem, a také povinnost 
testování, která pak souvisela s několika kau-
zami, jež se týkaly špatného zpracování osob-
ních údajů. Lidé se začali ptát, co se s jejich 
osobními údaji vlastně děje, a začali si více 
uvědomovat, že osobní údaj není jen jméno, 
příjmení a adresa. 

My pověřenci si přejeme, aby toto vědomí 
ve společnosti dále rostlo, a těšíme se na další 
výzvy, které nám problematika ochrany osob-
ních údajů přinese.

Lenka Matějová
koordinátorka 

služeb pověřenců 
pro ochranu 

osobních údajů 

Vzdělávání v SMS službách začalo o letních prázdninách 2021
Jak již bylo zmíněno společnost SMS-služby 
v roce 2023 slaví pět let. Sekce vzdělávání je nej-
mladším lístkem na pomyslném soukvětí spo-
lečnosti. Činnost jsme zahájili o letních prázd-
ninách 2021, kdy jsme poprvé odvysílali soubor 
přednášek v rámci Letní školy ředitele škol. Na 
úspěšný první ročník pak navázal druhý. 

Každý týden vysíláme SMS seminář
Každý týden navíc pro zástupce samospráv 
a škol vysíláme SMS seminář. Jedná se o dvou-
hodinový seminář na školská, ale i veřejnospráv-

ní témata. Snažíme se maximálně vyjít vstříc 
všem účastníkům. Účastníci mají v ceně kurzu 
i odkaz na záznam ze semináře, který mají 
k dispozici po třicet dnů. Obdrží od nás rovněž 
zasloužené osvědčení o účasti, a ještě před vy-
síláním semináře také prezentaci. 

Je něco, co vám v nabídce chybí? 
Napište nám o tom…
Velice rádi bychom naplnili vaše očekávání 
a připravili semináře, které vás zajímají. Jsou-li 
nějaká témata, která vám v naší nabídce chybí, 

neváhejte nám o tom napsat, rádi je pro vás 
připravíme. 

Za celý tým kolegů, kteří se starají o tech-
nickou část, kteří připravují akreditace kurzů, 
a za dámy zajišťující účetní operace vám krás-
ný nový rok přeje

Jitka Hanáková
koordinátorka 

vzdělávacích 
a propagačních aktivit



nomické dopady. Tvoří ho reformy a investice, 
které mají potenciál nasměřovat Česko k zele-
né a digitální budoucnosti. Na realizaci těchto 
opatření získala Česká republika z evropského 
Nástroje pro oživení a odolnost až 7 mld. EUR.

…a co bude dál?
I do dalších let můžete počítat s naším odbor-
ným poradenstvím na poli dotační problema-
tiky včetně zajištění kompletní administrace 
vašich projektů. Proto neváhejte a obracejte se 
na nás i nadále.

Martina Kurzová
vedoucí dotačního 

servisu

což je za chvíli. Tak už vyhlížejte pozvánku 
s konkrétním datem, kterou vám zašle krajský 
manažer. 

Jakub Iran
koordinátor projektu

Autorská práva 
jednoduše

autorskaprava@
sms-sluzby.cz
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Dotační poradna a servis: Již pátým rokem
řešíme dotační problematiku na úrovni samospráv
Jak to všechno začalo…
Bezplatnou dotační poradnu zřizujeme pro 
členské obce Sdružení místních samospráv ČR 
od roku 2019. O nejčetnějších dotazech jsme 
pravidelně informovali ve zpravodaji SMSKA 
v rubrice Střípky z dotační poradny.

S ohledem na rostoucí zájem ze strany obcí 
i zkušenosti našich dotačních specialistů jsme 
se v minulých letech rozhodli rozšířit dotační 
agendu i o službu zpracování žádostí o dotaci.

Ta v současné době představuje kompletní 
řízení dotačního projektu v celém jeho život-
ním cyklu. Portfolio našich projektů je skuteč-
ně rozmanité, mezi administracemi nechybí 
např. výstavba kulturního a kreativního cent-
ra, zařízení sportovní infrastruktury, chodní-
ky a komunikace, kanalizace, protipovodňová 
opatření, energetická koncepce, eGovernmen-

o zadávání veřejných zakázek. Novela tohoto zákona přinesla na podzim 
roku 2018 poměrně zásadní změny v elektronizaci veřejných zakázek, 
poté následovaly v průběhu dalších pěti let účinnosti tohoto zákona dal-
ší dílčí a drobnější změny. Aktuálně dochází ke schvalování velké tech-
nické novely. I proto jsme postupem času v reakci na potřeby a požadav-
ky našich klientů přidali ještě školení v oblasti veřejného zadávání, a to 
jak ve formě prezenčních seminářů, tak i webinářů. Pevně doufáme, že 
právě ty vám pomohou se v tématu veřejného zadávání orientovat. 

Více informací o administraci zakázek, kontakty a vzorové doku-
menty naleznete na www.sms-sluzby.cz, vzdělávací aktivity jsou pak 
prezentovány na www.smscr.education.

Michaela Jelínková
koordinátorka služeb

veřejných zakázek

Eliška Huk Kloučková
administrátorka a konzul-
tantka veřejných zakázek

Druhá nejstarší služba aneb jak se měnila
služba administrace veřejných zakázek

Autorská práva jednoduše: Jaké budou letošní ceny a co se změnilo?

Administrace veřejných zakázek je druhou nejstarší službou, kterou SMS-služby s.r.o. obcím poskytují. Ohlédněme 
se krátce za tím, jak se celá oblast veřejného zadávání v posledních pěti letech změnila a naše služba rozvinula.

Zajímá vás ceník Autorských práv jednoduše pro rok 2023 a co je nového oproti loňsku? Pokud ano, pak je tento článek 
přesně pro vás. Připravili jsme i jednu velkou novinku, která vás jistě potěší.

Začátek poskytování služeb v oblasti veřejných zakázek pro obce se da-
tuje již od roku 2018, kdy byly z naší strany administrovány první zakáz-
ky. Do dnešního dne se služba značně rozrostla, a to nejen personálně, 
kdy místo jednoho administrátora pro obce pracují hned tři, ale i pokud 
jde o rozsah poskytování služeb. Nemůžeme v této souvislosti zapome-
nout ani další, o něco mladší službu, kterou je „Dotační servis“, kdy nám 
vzájemná spolupráce umožňuje poskytovat klientům ještě komplex-
nější služby. 

V rámci samotné administrace poskytujeme komplexní služby spo-
čívající v zajištění a dodání celého procesu zadání zakázky tzv. „na klíč“, 
a to jak pro zakázky malého rozsahu, tak i pro ty zadávané v režimu záko-
na, včetně zakázek financovaných z dotačních zdrojů. Kromě toho se vě-
nujeme publikační činnosti, kdy o tématech z oblasti veřejného zadává-
ní informujeme pravidelně každý měsíc. Vydali jsme příručku Veřejné za-
kázky prakticky, která se věnuje veřejným zakázkám malého rozsahu, 
a naše vzorové dokumenty poskytujeme členským obcím zdarma.

Za dobu našeho fungování se pochopitelně měnila i legislativa v této 
oblasti, a to primárně pokud jde o novelizace zákona č. 134/2016 Sb., 

Aby byla vámi zakoupená licence platná, je po-
třeba ji vždy uplatnit v prostředí autorskopráv-
ního modulu AGIS tak, že k ní zadáte potřebné 
údaje. Typicky se jedná o datum konání akce, 
místo konání či v případě akcí s živou hudbou 
název interpreta či kapely. Nově jsme pro vás od 
tohoto roku lhůtu zkrátili na tři dny, abychom 
vám ještě více usnadnili administraci akcí.

Ceník pro rok 2023 si můžete prohlédnout 
přímo v autorskoprávním modulu AGIS na ad-

rese osa.smsdata.cz, naleznete zde ceník pří-
mo pro vaši obec.

A máme ještě jednu dobrou zprávu…
Připravujeme webinář, ve kterém představíme 
celý projekt od A do Z a v němž vás provedeme 
celým procesem od objednání až po samot-
nou administraci licencí. Tento webinář před-
běžně plánujeme na přelom ledna a února, 

tová řešení, sociální služby, výstavba školek 
a další.

…co se během této doby událo…
V uplynulých pěti letech jsme zažili střídání 
dvou programových období. Konkrétně na ob-
dobí let 2014 – 2020 navázalo aktuální progra-
mové období 2021 – 2027. To přineslo nové cíle 
i nové oblasti podpory. Dotační podpora směru-
je více do environmentálně orientovaných pro-
jektů, digitalizace, větší důraz je kladen na udr-
žitelnost, obnovitelné zdroje energie, silnější 
postavení získává i podpora cestovního ruchu.

Dotační politika se snažila reagovat i na 
události, jež nepříznivě ovlivnily hospodářský 
vývoj území. Jedním z takových kroků byl Ná-
rodní plán obnovy, který vznikl v reakci na krizi 
způsobenou pandemií covid-19 a na její eko-

https://osa.smsdata.cz/
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Znáte už Starostův infoservis – newsletter
pro všechny zájemce o komunální problematiku?

Audit webových stránek ve službách SMS služeb

Pokud už Starostův infoservis znáte, pak nás to těší a věříme, že jste jeho 
pravidelnými odběrateli, kteří se každé pondělní ráno začtou do výběru ak-
tualit, jež se týkají samospráv a všeho, co se kolem nich děje. A pokud Sta-
rostův infoservis ještě neznáte, nebo případně nepatříte mezi jeho příjem-
ce, bude nám potěšením, když se s ním prostřednictvím tohoto článku seznámíte. 

Dělají vám starosti obecní či školní webové stránky? S jejich revizí z pohledu požadavků na web plynoucích z plat-
ných právních předpisů umí pomoci jedna z nejmladších služeb, kterou ve společnosti SMS-služby nabízíme. Jmenu-
je se Audit webových stránek! 

Můžete nám věřit
Služba Audit webových stránek stojí na pevných základech, neboť jsme 
ve spolupráci s pověřenci pro ochranu osobních údajů revidovali už více 
než tisíc obecních a školních webů. Na základě této zkušenosti umíme 
našim klientům pomoci vypořádat se s požadavky na obecní a školní 
webové stránky.

Co přesně nabízíme?
V rámci služby nabízíme kontrolu webu z pohledu požadavků právních 
předpisů, které regulují formu a obsah webových stránek obcí a škol. 
Naši pracovníci prohlédnou vaše webové stránky nejen po technické, 
ale také po obsahové stránce, kdy zjišťují, zda na webu nechybí některé 

povinně zveřejňované informace. A to není vše! Pokud vám některé po-
vinně zveřejňované informace chybí, vytvoříme je pro vás na míru.

Neděláme jen audity
Netvoříme ale jen audity. Nabízíme také prezenční i online školení za-
měřená na obecní či školní weby. Aktuální nabídku vzdělávacích kurzů 
naleznete na https://www.smscr.education. 

Neváhejte se na nás obrátit s dotazem. Těší-
me se na spolupráci.

Michal Hinda
koordinátor služby

Audit webových stránek

Jak vlastně Starostův infoservis 
vznikl?
V průběhu loňského jara jsme dospěli k pře-
svědčení, že informací je všude kolem nás to-
lik, že vyznat se v nich a vybrat ty skutečně dů-
ležité a relevantní dá pěknou „fušku“. A hlav-
ně to zabere spoustu času, který postrádáme 
snad všichni. 

Proto může přijít vhod výběr, který by ty 
nejzásadnější informace za uplynulý týden 
hezky na jednom místě shrnoval. Takovým vý-
běrům se moderně říká newsletter, a tak jsme 
se (nejen) pro představitele obcí a měst roz-
hodli založit newsletter, pro který jsme zvolili 
srozumitelný název: Starostův infoservis.

Starostův infoservis 
není pouze pro starosty
Neznamená to, že mezi jeho čtenáři rádi neu-
vidíme nestarosty, ba naopak: Starostův info-
servis je navzdory svému názvu určen také 
místostarostům, členům obecních rad i zastu-
pitelstev, ale vlastně komukoliv dalšímu, kdo 
jakoukoliv funkci v samosprávě nebo státní 
správě zastává nebo se o fenomén samosprá-
vy pouze zajímá. A dosavadní zkušenosti nám 
vlastně i ukazují, že čtenářskou obec Starosto-
va infoservisu skutečně netvoří jen první ženy 
a první mužové obcí (byť jednoznačně tvoří 
většinu). Najdeme mezi nimi také členy za-
stupitelstev nebo jejich výborů, představitele 
spolků, aktivní občany nebo třeba akademiky. 

Ano, Starostův infoservis pravidelně chodí ta-
ké na některé naše univerzity, což nás pocho-
pitelně těší.

Co se v něm dočtete?
A co vlastně přesně na začátku každého pra-
covního týdne na velký počet radnic, řadu úřa-
dů a na hned několik vysokých škol posíláme? 
Jednoduše řečeno jde o výběr aktualit, které 
se týkají obcí a měst a které současně nepo-
strádají zajímavost nebo důležitost. Často jde 
o témata, jimž se věnuje Sdružení místních 
samospráv České republiky, ale mnohdy patří 
mezi instituce, o jejichž aktivitách informuj-
me, orgány státní.

Jaké má infoservis rubriky?
Nemůže proto překvapit tematická struktura 
našich newsletterů. Vedle Tématu týdne, v rámci 
kterého čtenáře seznamujeme s vybranou žha-
vou novinkou (aktuálně je to třeba problemati-
ka digitálních technických map), patří mezi tra-
diční rubriky Legislativa a Z vlády a parlamentu. 
Následuje Letem světem, rubrika, v níž shromaž-
ďujeme všechny novinky, kterým to na jiných 
místech „nesluší“.

Po Pozvánkách, prostřednictvím kterých vás 
zveme na zajímavé webináře nebo konference, 
už zbývá jen závěrečná rubrika, jejíž název se 
průběžně mění. Někdy je to Sladká tečka, jindy 
Hořkosladká tečka a občas také Hořká tečka. Ze 
všech nejraději máme samozřejmě tu první.

V pondělí k ranní kávě či čaji…
Na závěr zbývá dodat, že Starostův infoservis 
najdete už v neděli večer na webových strán-
kách SMS-služeb, a pokud se přihlásíte k jeho 
odběru, začne se pravidelně – každé pondělí 
ráno – objevovat také ve vaší e-mailové schrán-
ce. Může za to jednak šikovný program, který 
nám pomáhá s rozesíláním, jednak skvělý tým, 
díky kterému je co rozesílat.

Kdo za tím vším stojí?
Nejvýraznější podíl na vzniku newsletteru 
mají kolegové Prokop Šulák, Barbora Šedová 
a Lenka Matějová, kteří pro vás pravidelný vý-
běr aktualit neúnavně zajišťují. A za to jim 
patří díky, stejně tak jako těm z vás, kteří se 
rozhodnou se Starostovým servisem sezná-
mit. Cesta k tomu je jednoduchá, stačí se za-
registrovat na webových stránkách SMS-slu-
žeb v sekci Služby. A kdo ví, třeba se právě vy 
stanete pravidelnými čtenáři Starostova info-
servisu a možná dokonce i  jeho mladšího 
bratříčka, Ředitelova infoservisu, ve kterém 
rovněž týdně informujeme o novinkách z čes-
kého regionálního školství. Ať tak či tak, v ka-
ždém případě nám bude potěšením!

Jitka Hanáková
koordinátorka 

vzdělávacích 
a propagačních aktivit
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ží na neobjektivní výklad zákona o vodách, což umožňuje, aby doslo-
va svévolně všeobecný rozvoj v území řídila nadnárodní vodárenská 
společnost.

Výsledkem je cena stočného pro obyvatele obce nacházející se v OP, 
např. pro matku samoživitelku ve výši 270 – 380 Kč/m3 (podle cen kon-
krétního odvozce jímek). Pokud tedy stát a kraj chtějí z území v OP udě-
lat tundru bez zájmu o bydlení, začíná se jim to pomalu dařit.

A tak obec, která se snaží maximálně omezit vypouštění splaško-
vých vod „do příkopu“ a která chce zadržet vodu ve svém území tím, že 
předčistí vodu splaškovou, kterou bude využívat k zalévání, obec která 
vynakládá na administrativu nemalé úsilí, je nakonec ubita argumenty, 
že k ochraně vody musí přistupovat s předběžnou opatrností. 

Zajímalo by mne, jako spoluautora tohoto článku, zda se vodopráv-
ní úřad stejnou silou, jakou potlačil snahy obce o realizaci chytrého ře-
šení, pouští i do kontroly dodržování zásad ze-
mědělského hospodaření v OP či dodržování pl-
nění PRVK.

Gabriela Licková 
manažerka SMS ČR ve Středočeském kraji

s přispěním Martina Bauera, starosty Chorušic

Co se děje u nás v kraji? aktuality – články – pozvánky – projekty – rozhovory 

Středočeský kraj

Jihomoravský kraj

CO NÁS PÁLÍ? 
Jiný kraj, jiný mrav
Přestože je decentrální systém v souladu s plánem rozvoje vodovodů 
a kanalizací (PRVK), není ve Středočeském kraji povolen
O decentrálním čištění odpadních 
vod jsem psala vloni v červnu. Popiso-
vala jsem konferenci, která se konala 
ve Zlínském kraji. Článek nesl název 
„Mezi splašky žít nelze“ a popisoval 
pokrokovost Zlínského kraje a kraj-
ského úřadu v přístupu k chytrému 
nakládání s odpadními vodami (OV) a v administrativní podpoře pro-
jektů decentrálního čištění, ačkoliv nejsou v souladu s krajským PRVK.  

Nyní přináším pohled Martina Bauera, starosty obce Chorušice ve 
Středočeském kraji, jež se nachází v ochranném pásmu (OP) významné-
ho vodního zdroje. Považuji za dostačující informaci, že obec se nachází 
v OP 2b skupinového vodovodu Kladno-Slaný-Kralupy-Mělník a  že ve 
svém správním území, ale ani blízkém okolí nemá žádnou vodoteč. Pod-
statný je dále fakt, že ačkoliv je navrhovaná decentralizace v  souladu 
v souladu s PRVK, dosud se obci nepodařilo systém realizovat. 

Jak to všechno začalo?
Obec vzhledem k nemožnosti získat dotační prostředky na centrální 
řešení podala v roce 2016 projekt do výzvy MŽP „Chytré nakládání s vo-
dou“. Projekt uspěl a stát následně začal podporovat „decentrální“ čiš-
tění OV v místech s řídkým osídlením nebo v místech, kde se z důvodu 
geomorfologie aj. nevyplatí budovat nákladné centrální systémy. Jed-
ná se o ekologické, efektivní a finančně dostupné nakládání s OV. Přes 
počáteční úspěch projektu však nebylo umožněno jej v obci realizovat. 
Oficiálním zdůvodněním státní správy, příslušného odboru ochrany 
ŽP ORP, je předběžná opatrnost při ochraně podzemních vod. 

Jak báby na trhu 
Administrativa byla náročná a plná hydrogeologických studií, posouze-
ní a oponentur, ovšem problém s finančně náročným řešením splaško-
vých vod zůstává na obci. Namísto toho, aby se všichni zúčastnění do-
mluvili u kulatého stolu a měli na prvním místě konstruktivní řešení 
ochrany vody, kterou argumentují, dochází k osočování. V jednom 
z oponentních posudků se např. uvádí, cituji: „Autor oponovaného posud-
ku p. XY učil na katedře hydrogeologie … a na nás studenty působil jako velmi 
seriózní, vědecky zaměřený člověk. Nemohu se proto zbavit dojmu, že svůj 
hydrogeologický posudek napsal na základě nějakých materiálů, které na-
prosto zkreslily jeho pohled…“ Já se jako čtenář posudku zase nemohu zba-
vit dojmu, že uvedená formulace nemá v odborném textu co dělat a že 
posudek tak pro mne zcela ztrácí na důvěryhodnosti.

Historie anebo hysterie?
Podívejme se na rozhodnutí o stanovení ochranného pásma pocházejí-
cí z roku 1985. Již při jeho vydání byl boj, a to zemědělců. Nejvíce je bo-
lelo omezení výskytu hnojišť, jak vyplývá z jejich odvolání. Existuje však 
nějaký předpis dnes, který by podnítil a umožnil kontrolu zemědělské-
ho hospodaření v daném území? Když se totiž podíváte na internetu do 
mapy půdních bloků, zjistíte, že ačkoliv obec leží v OP vodního zdroje, 
není území evidováno jako zranitelná oblast (nejspíš kvůli absenci po-
vrchových toků) a že hospodaření je konvenční, což v překladu zname-
ná „soustředící se plně na ekonomickou složku zemědělství, tedy na maximál-
ní výnos“. Dopady maximálního výnosu snad již nemusím vysvětlovat.

Kdo chce psa bít, hůl si vždycky najde
A tak obec, která se v místě OP, vyhlášeného v r. 1985, nachází již od ro-
ku 1228 a která se snaží o zachování trvalé udržitelnosti osídlení, nará-

Názor

Na setkání krajského předsednictva 
se rekapitulovalo a současně plánovalo
Jihomoravské krajské předsednictvo se ve starém roce sešlo naposle-
dy 14. prosince v Tetčicích. Setkání mělo spíše nádech předvánočního 
posezení s hodnocením uplynulého roku a s očekáváním, co přinese 
rok následující. 

V zásadě se starostové shodli, že vzhledem k nejistotám je těžké cokoliv 
plánovat. Zároveň je jim ale jasné, že se s jakoukoliv situací budou mu-
set nějakým způsobem vypořádat. Debatovalo se o využitelnosti digi-
tálních technických map, o provozních nákladech na poštu Partner, 
o  obecním rozpočtu na příští rok a plánovaných investicích a různých 
problémech obecní samosprávy. „Všichni naši starostové už se těšili na od-
počinek během vánočních svátků a vzkázali pozdravení a přání zdraví a poho-
dy v novém roce všem svým kolegům,“ vyřizuje do-
datečně manažerka Jihomoravského kraje.

Blanka Březinová
manažerka SMS ČR

v Jihomoravském kraji

Přijďte si 3. března zatančit 
na ples jihočeských starostů
Zapište si do diářů významnou společenskou událost, po dvou letech se 
opět uskuteční ples jihočeských starostů. Koná se v pátek 3. března v Do-
mě kultury Metropol v Českých Budějovicích. Další podrobnosti se včas 
dozvíte od krajské manažerky.

Milada Troblová
manažerka SMS ČR

v Jihočeském kraji

Jihočeský kraj
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Pardubický kraj usnadní svým obcím přístup 
k digitální technické mapě
Obce se musí podílet na vzniku digitálních technických map předá-
ním informací o infrastruktuře na svém území, a to v digitální podobě 
a  s  vysokou mírou přesnosti, což je zejména pro menší samosprávy 
velmi náročné. Pardubický kraj svým obcím tuto povinnost nyní díky 
dohodnuté spolupráci se Sdružením místních samospráv ČR usnadní. 

Využít zvýhodněný systém podpory a pomoci při vytváření digitálních 
technických map (DTM) umožňuje všem obcím v Pardubickém kraji do-
datek k memorandu o spolupráci, který ve čtvrtek 5. ledna podepsali 
hejtman Pardubického kraje Martin Netolický a předsedkyně SMS ČR 
Eliška Olšáková.

„Vzhledem k tomu, že digitální technické mapy mají být vytvořeny v průbě-
hu letošního roku, děláme na úrovni kraje maximum pro to, abychom byli při-
praveni a obcím pomohli. Nabídku ze strany Sdružení místních samospráv ČR 
proto vítáme. Sdružení připravuje systém podpory a softwarového řešení, které 
obcím vyřeší povinnosti spojené se vznikem digitální technické mapy. Abychom 
umožnili našim obcím tento systém využívat, podepsali jsme aktualizaci me-
moranda z roku 2018,“ řekl hejtman Pardubického kraje Martin Netolický.

90 procent obcí by pomoc uvítalo…
V loňském dotazníkovém šetření SMS ČR uvedli zástupci téměř 90 pro-
cent oslovených členských obcí, že by pomoc s DTM uvítali. Pro mnohé 
se totiž jedná o velmi náročný úkol. „Na základě značné poptávky tedy při-
nášíme softwarový nástroj „DTMka jednoduše“, který přípravu a vkládání dat 
do digitálních technických map a jejich aktualizaci zásadně usnadní,“ přiblíži-
la předsedkyně SMS ČR Eliška Olšáková.

Revoluce v oblasti územního plánování a zeměměřičství od dob 
Marie Terezie
„Díky moderním postupům získáme mnohem kvalitnější data a podrobnější 
digitální mapu, se kterou budou pracovat stavebníci, občané i úřady. Všichni asi 
známe klasické ortofotomapy, digitální technická mapa bude až třikrát po-
drobnější a sjednotí mnohem více údajů. Je to největší skok, až revoluce v oblas-
ti územního plánování a zeměměřičství od dob Marie Terezie,“ uvedl krajský 
radní pro regionální rozvoj Ladislav Valtr.

Pardubický kraj patří mezi průkopníky DTM…
Do budoucna bude ale záležet zejména na obcích a majitelích infra-
struktury, kteří budou podklady aktualizovat. „Proto již teď metodicky po-
máháme zejména menším obcím. Připravujeme je na tyto novinky a nabídku 
konzultací letos ještě zintenzivníme, abychom samosprávám vyšli maximálně 
vstříc a co nejvíce usnadnili zavedení DTM do praxe,“ doplnil Ladislav Valtr. 
„Naposledy jsme se takto sešli s více než 60 starosty právě ze Sdružení míst-
ních samospráv ČR na konci loňského roku v Poříčí u Litomyšle a v podobných 
akcích budeme pokračovat,“ dodal.

Pardubický kraj Obcím pomůže také Kompetenční centrum SMS ČR
Vedle přípravy a editace dat mají obce zájem také o podporu ze strany 
Kompetenčního centra SMS ČR. To obcím poskytne audit stávajících dat 
s ohledem na využitelnost pro DTM, pomůže s volbou vhodného postu-
pu k získání nových dat a případně nabídne i jejich převod z papírové do 
digitální podoby a následně do jednotného výměnného formátu.

Eliška Olšáková ocenila Pardubický kraj za podporu obcím
„SMS ČR naplňuje Deklaraci o podpoře obcí v DTM, uzavřenou s MPO, MMR 
a ČÚZK, v níž jsme se v minulém roce zavázali poskytnout obcím softwarový 
nástroj a podporu Kompetenčního centra s cílem, aby zejména menší obce své 
nové zákonné povinnosti jednoduše splnily. Chceme obcím v digitalizaci účinně 
pomoci a ráda bych ocenila podporu Pardubického kraje, kterou dlouhodobě 
poskytuje svým obcím,“ dodala Eliška Olšáková.

SMS ČR během loňského léta a podzimu zorganizovalo sedm kraj-
ských seminářů, kde za účasti zástupců Českého úřadu zeměměřického 
a katastrálního vysvětlovalo a prezentovalo nové povinnosti, ale i bene-
fity DTM. Sdružení nabízí ucelené řešení pro své členské obce a díky 
uzavřenému memorandu budou mít nyní přístup k benefitům všechny 
obce Pardubického kraje. red

Obce nesouhlasí s ukončením provozu 
na mezikrajských železničních tratích
Regionální železniční tratě na pomezí Středočeského a Ústeckého kraje 
čeká v tomto roce zásadní omezení provozu. Již od poloviny roku bude 
provoz na trati z Lužné u Rakovníka do Žatce redukován pouze na víken-
dové spoje. V ostatních případech nahradí vlakovou dopravu autobusy. 
Nad touto tratí však hrozba jejího úplného zrušení nejspíše nevisí z dů-
vodu jejího využívání k nákladní dopravě.

Ústecký kraj

Naopak silně ohrožená je trať z Loun do Slaného, která se pro ná-
kladní dopravu téměř vůbec nevyužívá. Zástupci obou dotčených krajů 
nevidí provoz na trati jako smysluplný a ukončení provozu plánují ke 
konci letošního roku. Spojení mezi oběma městy mají nově zajistit au-
tobusové linky. S tím ovšem nesouhlasí starostové menších obcí leží-
cích na zmíněné trati, kteří chtějí za pokračování provozu i v roce 2024 
bojovat. Úspěšné by mohly být obce v případě příslibu financování pro-
vozu z vlastních zdrojů. Starosta městyse Peruc Jan Vnouček ale postrá-
dá hlubší analýzu naznačené ztrátovosti provozu a zdůrazňuje také 
hrozbu zhoršení dopravní obslužnosti kvůli delším jízdním časům au-
tobusů oproti současným vlakům. Zástupci obcí 
deklarovali, že zváží všechny potenciální mož-
nosti, jak o zachování provozu zabojovat.

Marek Komárek
manažer SMS ČR v Ústeckém kraji



Dobrovolní hasiči mohou soutěžit v recyklování
Výzvu pro všechny neregistrované dobrovolné hasiče přináší soutěž Re-
cykloligy, tedy recyklování s hasiči www.recyklujteshasici.cz. Více infor-
mací k soutěžím motivujícím k lepšímu nakládání s odpady najdete na 
www.kr-vysocina.cz/odpady_vysociny.asp.

Jiná soutěž ocení novostavby a rekonstrukce 
Soutěž s titulem Stavba roku Kraje Vysočina ocení již tradičně nejlepší no-
vostavby a rekonstrukce staveb. Jak dopadly minulé ročníky, zjistíte snad-
no zde: www.stavbavysociny.cz/stavba-roku/vysledky/1663-20-rocnik.

Zaslouží si ocenění vaše knihovna?
Ocenění Knihovna roku je každoročně udělováno již od roku 2003, při-
čemž jeho hlavním smyslem je vyjádření veřejného uznání knihovnám, 
jejich pracovníkům i obcím za úsilí o rozvoj knihovnických služeb a čte-
nářství. Více toho zjistíte zde: https://ipk.nkp.cz/knihovnicke-souteze-a-
-ceny/knihovna-roku.

A nezapomeňte na Vesnici roku
Příprava i realizace společné prezentace činnosti obce, jejich organizací 
v  pár hodinách už neodmyslitelně patří v některých obcích k tradičním 
událostem roku spojeným se soutěží Vesnice roku. I na její vyhlášení se le-
tos můžete těšit. Tak sledujte stránky Soutěž Vesnice roku.

Zdroj: tiskové zprávy Kraje Vysočina

Marcela Syrová
manažerka SMS ČR

v Kraji Vysočina

Zapojte se letos do krajských soutěží. 
Třeba pak budete mít důvod k oslavě
Stále je co slavit. Před nedávnem jsme oslavili Vánoce, příchod no-
vého roku, v Kraji Vysočina už se k SMS ČR hlásí 222 členských obcí. 
Důvodem k oslavám může být třeba i výhra v nějaké soutěži. Zkuste 
se do některé přihlásit. Nabízíme vám pár tipů.

Zapojte se do úklidu veřejného prostranství 
Začít můžete třeba přípravou na pořádný úklid, a to již ve 14. ročníku 
úklidu veřejného prostranství v Kraji Vysočina. Akce Čistá Vysočina 2023 
odstartovala 1. ledna a chcete-li se zapojit, přihlášky můžete posílat až 
do konce února. Bližší informace naleznete zde: Pokyny Čistá Vysočina. 

…anebo do regionální ankety o kulturní počin či skutek roku
Již po 19. vyhlašuje Kraj Vysočina regionální anketu Zlatá jeřabina – Cena 
Kraje Vysočina za kulturní počin roku a po 14. anketu Skutek roku. Cílem 
obou anket je nalézt a ocenit nejlepší kulturní počiny, příkladné aktivity 
v oblasti památkové péče a dobrovolnické skutky a projekty vedoucí k roz-
voji regionu. Příjem nominací byl zahájen 1. ledna a potrvá do 31. ledna. 
Tady je více informací: Nominační formulář Zlatá jeřabina 2022.

Kraj Vysočina

Fotografická soutěž je určena pro děti i pro dospělé
Malí i velcí fotografové by si neměli nechat ujít 20. ročník fotografické 
soutěže Photographia Natura. Tématem 20. ročníku je To nejkrásnější 
z přírody, fotografie můžete posílat 11. listopadu. Podrobnosti najdete 
na stránkách Muzea Vysočiny Jihlava.

Chcete se pochlubit inovativním projektem?
Inovativní projekty a řešení vyhodnotí již tradiční soutěž Chytrá města 
vyhlašovaná Asociací krajů ČR.

…nebo webovkami?
V soutěži Zlatý erb se letos budou hodnotit webové stránky všech obcí 
s  rozšířenou působností. Díky tomu se do popředí dostávají povinně 
zveřejňované informace, bezpečnost webu nebo využití otevřených 
dat. Odtud také vzešlo téma letošního ročníku, který je pro Zlatý erb ro-
kem open dat.

Cenu hejtmana za společenskou odpovědnost mohou získat i obce
Společenská odpovědnost, činnosti nad rámec zákonných povinností, 
dělat co má smysl nejen pro zaměstnance, obchodní partnery, ale i v ob-
lasti životního prostředí a dopadu je obsahem soutěže Cena hejtmana 
Kraje Vysočina za společenskou odpovědnost, která je určená firmám 
a společnostem soukromého i veřejného sektoru, obcím, městům, pří-
spěvkovým organizacím, spolkům, neziskovým organizacím atd.

Na cyklostezky v Olomouckém kraji 
půjdou další miliony korun
Celkem 11 milionů korun uvolní letos Olomoucký kraj na budování, ale 
i na opravu stávajících cyklostezek. „Jde nám hlavně o bezpečí cyklistů,“ 
vysvětlil kraj ústy svého náměstka pro dopravu a sport Michala Záchy.
 
Budování cyklostezek v kraji probíhá podle náměstka již několik let, a to 
nejlépe tak, aby na sebe jednotlivé úseky navazovaly a stavěly se tam, 
kde to má opravdu smysl. Mezi vloni podpořené projekty patří napří-
klad cyklostezka ze Zábřehu do Postřelmova, dále stezka Hvězdná 
u Štarnova nebo trasa z Troubelic na Uničov. Zhruba jedním a půl milio-
nem korun podpořil kraj cyklostezku Ke kapličce u Postřelmova.

Podrobnosti k dotacím na cyklostezky najdou zájemci na webu ol-
kraj.cz v sekci Dotace. Budování stezek pro kolaře není jedinou formou 
krajské podpory – hejtmanství investovalo pe-
níze i do nabíječek na elektrokola.

Marcela Porvazníková
manažerka SMS ČR v Olomouckém kraji

Zdroj: www.olkraj.cz

Olomoucký kraj

16 SMSKA • Zpravodaj Sdružení místních samospráv České republiky • 1/2023

http://www.kr-vysocina.cz/odpady_vysociny.asp
http://www.stavbavysociny.cz/stavba-roku/vysledky/1663-20-rocnik
https://ipk.nkp.cz/knihovnicke-souteze-a-ceny/knihovna-roku
https://ipk.nkp.cz/knihovnicke-souteze-a-ceny/knihovna-roku
http://www.vesniceroku.cz/o-soutezi/soutez
https://cista-vysocina-vysocina.hub.arcgis.com/
https://extranet.kr-vysocina.cz/formulare/zlata-jerabina-nominace/


me rovněž motivovat obce, aby se přihlásily do soutěže Vesnice roku. Se zapoje-
ním do obecního života jde ruku v ruce komunikace vedení obcí směrem k veřej-
nosti prostřednictvím zpravodajů, sociálních sítí a ostatních možností, i v této 
oblasti chceme využít příkladů dobré praxe,“ zmínila dále manažerka.

Zorganizujeme dva vzdělávací semináře
Moravskoslezské sdružení dále plánuje uskutečnit dva semináře, jeden 
bude na téma povinných dokumentů a směrnic obcí, možností čerpání 
finančních výhod a jiných benefitů pro zaměstnance obcí a zastupitele. 
Další seminář bude na téma nakládání s obecním majetkem ve vztahu 
k zákonu o obcích, veřejné zakázky, legislativa a odpadové hospodářství.
 
Držte nám palce…
„Všechny důležité informace se včas dozvíte. Držte nám palce, ať nám plány 
vyjdou, jsme otevřeni vašim novým podnětům a námětům k naší činnosti. Dě-
kujeme za dosavadní spolupráci, podporu, a přejeme pevné zdraví, štěstí, spo-
kojenost, zkrátka vše dobré,“ vzkazuje za krajské 
sdružení manažerka.

Dagmar Novosadová
manažerka SMS ČR

v Moravskoslezském kraji

Krajské předsednictvo rekapitulovalo 
i plánovalo v lázeňském městě Klimkovice
Poslední jednání krajského předsednictva ve starém roce se konalo 
5. prosince a neslo se ve svátečním duchu. Místem setkání bylo lázeň-
ské město Klimkovice, bonusem a poděkováním za celoroční práci pro 
členy předsednictva sice nebyly procedury, ale chutný oběd. Členové 
předsednictva hodnotili končící rok a plánovali ten nadcházející.

A jaké plány máme? 
K datu konání předsednictva se k SMS ČR v Moravskoslezském kraji hlá-
sí celkem 92 obcí. Prvním společným cílem je proto překonat „stovku“. 
„Zástupcům obcí představíme benefity (a není jich málo), které členstvím 
v SMS ČR získají, nabídneme nově vydané publikace. Hodláme se rovněž pre-
zentovat na jednáních dobrovolných svazků obcí, místních akčních skupin, 
krajské organizace Spolku pro obnovu venkova, ale také v samotných obcích,“ 
uvedla krajská manažerka Dagmar Novosadová. 

V březnu nás čeká krajské volební shromáždění
V březnu čeká moravskoslezské sdružení krajské shromáždění, které bu-
de tentokrát volební. Starostové se mohou těšit například na prezentace 
příkladů dobré praxe, jež zahrnují zkušenosti vedení obcí se zapojením 
občanů, neziskových organizací, škol a podnikatelů do života obcí. „Chce-

Moravskoslezský kraj

Krajské sdružení pozvalo nové starosty 
na oběd do Skalné
Čeho je to ta naše obec členem? Co je to Sdružení místních samospráv 
České republiky? A bude to silný partner, který nám skutečně pomůže 
v naší práci na úřadě? To jsou otázky, které po zvolení do funkce zají-
mají nejednoho nového starostu z členské základny. A právě proto se 
v Karlovarském kraji rozhodli představitelé krajského sdružení s no-
vými starosty osobně setkat, společně poobědvat, a především jim na 
tyto i podobné dotazy odpovědět.

„Společný oběd proběhl v přátelské atmosféře ve městě Skalná, a protože nikdo 
z nových starostů předčasně neutekl, považuji nápad za velmi zdařilý,“ vyhod-
notil s úsměvem krajský manažer Roman Svoboda. „Již pár dní po setkání 
jsem začal vnímat, že se pomyslnou bariéru podařilo zbořit a noví starostové se 
na nás obracejí s prosbou o pomoc na všech frontách naší působnosti, ať už jde 
například o legislativní pomoc, vypořádání autorských práv nebo o zpracování 
žádosti o dotaci. A to je moc dobře, protože právě pro-
to tu pro naše obce a města jsme,“ dodal manažer.

Roman Svoboda
manažer SMS ČR v Karlovarském kraji

Karlovarský kraj

Vše podstatné o DTM zaznělo 
na semináři v České Kamenici
Digitální technické mapy byly tématem semináře, který pro zástupce sa-
mospráv Libereckého a Ústeckého kraje připravilo 6. prosince SMS ČR ve 
spolupráci s odborníky z Českého úřadu zeměměřického a katastrálního, 
společnosti SMSdata a představiteli obou krajských úřadů. Seminář se 
uskutečnil v České Kamenici. Posluchači se na něm dozvěděli o výhodách 
DTM i povinnostech, které pro ně z nového zákona vyplývají a o kterých 
v SMSCE podrobněji informujeme. „Jak jsme si již na těchto tematických se-
minářích zvykli, diskuse byla opět rozsáhlá. Pevně věříme, že se všech téměř 
60  účastníků dozvědělo vše potřebné,“ uvedla ma-
nažerka SMS ČR v Libereckém kraji Petra Černá.
 Petra Černá

manažerka SMS ČR
v Libereckém kraji

Liberecký a Ústecký kraj
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Středočeské sdružení má už téměř 400 členů!
Na sklonku roku se plánovalo a rekapitulovalo také ve Středočeském 
kraji. I tady mělo poslední jednání krajského předsednictva SMS ČR 
v prosinci sváteční atmosféru, a proto se jeho členové setkali v Praze a da-
li si za odměnu společný oběd i procházku přes Staroměstské náměstí.  
 
Stihlo se všechno, i projednání harmonogramu na letošní rok, proble-
matiky naplněnosti škol v kraji, energetické soběstačnosti obcí a změn 
v členské základně a pracovních skupinách po volbách. Došlo i na louče-
ní. Zejména s dlouholetým členem předsednictva Martinem Ma-
cháčkem, kterému krajské sdružení děkuje za jeho nápady, podněty 
a dlouholetou činnost v předsednictvu. „Základna SMS ČR má ve Středo-
českém kraji už téměř 400 členů. Těm všem děkujeme za důvěru, podporu, 
a těšíme se na další spolupráci v novém roce,“ uved-
la krajská manažerka Martina Jiříková.

Martina Jiříková
manažerka SMS ČR

ve Středočeském kraji

Ve Zlínském kraji přistoupilo do SMS ČR 
za poslední dva měsíce hned pět obcí
Dlouho předlouho se nedařilo ve Zlínském kraji pokořit magickou 
hranici 200 členských obcí. Krajská manažerka proto celý podzim 
poctivě navštěvovala nečlenské obce, kterým vysvětlovala agendu 
sdružení. Jenže stále slyšela: „Ozvěte se po volbách, nevíme, co bude.“
 
Po volbách tedy pokračovala ve své snaze, a nakonec se dočkala ovoce 
v podobě pěti obcí, které za poslední dva měsíce do SMS ČR vstoupily. 
Jubilejním dvoustým členem se stala valašská obec Vidče, s jejímž sta-
rostou Pavlem Drdou se podařilo navázat spolupráci na červnovém se-

Zlínské SMS ČR chystá ve spolupráci 
s krajem seminář o kohezní politice
V pátek 3. února ožije zasedací místnost v 16. patře krajského úřadu ná-
vštěvou desítek starostů, kteří (doufejme) dorazí na plánovaný seminář 
o kohezní politice. Na jeho uspořádání se na online jednání dohodla 
část krajského vedení SMS ČR ve Zlínském kraji s úřednicemi Janou Kol-
dovou a Evou Štěrbovou ze strategického odboru kraje. Tématy seminá-
ře budou národní dotace, Modernizační fond, operační programy, IROP 
a Národní plán obnovy. Harmonogram přednášek připravujeme, po-
drobnosti se včas dozvíte. Na seminář jste srdečně zváni, tak si to neza-
pomeňte zapsat do svých diářů! šim

Středočeský kraj

Zlínský kraj

mináři k decentralizovaným čistírnám. Dalšími nováčky jsou pak Kuro-
vice, maličká obec z Kroměřížska, Lačnov s vyhlášenou přírodní památ-
kou – šafránovou loukou –, dále Zašová, Vesnice roku Zlínského kraje 
2022, a jako poslední těsně před Vánoci přistoupily valašské Kunovice. 

„Je to velký výkon a úspěch, to je bez debat. Vnímám, že máme velkou zodpo-
vědnost za důvěru, kterou do nás obce vkládají,“ poznamenal 1. místopředseda 
a člen zlínského předsednictva SMS ČR Oldřich Vávra. „SMS ČR poskytuje 
malým obcím podstatně více informací a tím i pomoci. Navíc i ty semináře, které 
pořádá, slouží k předávání zkušeností. Hodně mi to na počátku mého starostování 
pomohlo,“ zavzpomínal na své začátky dnes již zkušený starosta Nedachle-
bic a zároveň 1. krajský místopředseda Josef Jandouš.

Iva Šimoníková, manažerka SMS ČR ve Zlínském kraji
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Městys Žernov uspěl v soutěži 
Buďte inspirací 2022
Městys Žernov získal cenu veřejnosti v soutěži o nejlepší inovativní 
projekt Buďte inspirací 2022. Dojem udělal tím, jak vyřešil chytré 
a energeticky soběstačné veřejné osvětlení. Soutěž vyhlašuje Králo-
véhradecký kraj ve spolupráci s Centrem investic, rozvoje a inovací. 
Na slavnostním vyhlašování převzal cenu starosta Libor Mojžíš. 

„Touto soutěží chce kraj spolu s partnery z Regionální stálé konference ocenit ak-
téry, kteří svými inovativními projekty přispívají k rozvoji Královéhradeckého 
kraje jako chytrého regionu, a tím zvyšují kvalitu života jeho občanů,“ vysvětlil 
náměstek hejtmana Pavel Bulíček odpovědný za oblast investic a inovací.

Do letošního klání se přihlásilo celkem 15 subjektů z řad obcí, jejich 
místních organizací, MAS či DSO. Cena veřejnosti byla udělena na zá-
kladě online hlasování na webových stránkách soutěže, kterého se zú-
častnilo více než 800 respondentů. 

Chytré a energeticky soběstačné veřejné osvětlení v Žernově 
Projekt akcentuje momentální ožehavou situaci růstu cen energií a na-
pomáhá obci stát se v oblasti energetiky více soběstačnou. V rámci ře-
šení byly na obecní budovu instalovány fotovoltaické panely, které jsou 
využity pro provoz veřejného osvětlení. Veřejné osvětlení je v obci Žer-
nov inovativní už několik let i díky tomu, že je lze ovládat s pomocí 
webového rozhraní na PC nebo mobilním telefonem. 

Královéhradecký kraj

Je milé bydlet v obci, kde si lidé navzájem neškodí,
říká starosta Mažic, které vyhrály Oranžovou stuhu
díky spolupráci s rodinnou farmou
Citlivá obnova historických objektů spojená např. s vytvořením naučné stezky přes rašeliniště a zapojení odborníků 
do obnovy krajiny a péče o zeleň zaujala v jihočeské obci Mažice hodnotitelskou komisi, která rozhodovala o vítězi 
ocenění Oranžová stuha roku 2022. Byť byly Mažice se svými 127 obyvateli nejmenším finalistou celostátního klání, 
vyhrály. Obec totiž podle komise představuje vzácnou ukázku zapojení velké většiny obyvatel do veřejného dění pro-
střednictvím spolků i jednotlivců. A opomenout nelze ani využití inovativních postupů při chovu koní ve spolupráci 
s Jihočeskou univerzitou. Na další podrobnosti už se ptáme starosty Mažic Jana Kubíčka.

Příklad dobré praxe z Jihočeského kraje

Gratulujeme ke krásnému vítězství 
v soutěži, pane starosto. Obec za něj 
získává finanční odměnu, respektive dotaci 
ve výši 900 000 Kč. Jaké pocity jste měl 
bezprostředně po vyhlášení, které se 
odehrálo před zhruba třemi měsíci?
Pocity velkého překvapení a obrovské radosti. 
Už kvůli všem, kteří s napětím čekali na vý-
sledky vyhlášení doma v Mažicích. Předvedení 
obce před komisí v celostátním kole oranžové 
stuhy se podle nás povedlo, a proto jsme dou-
fali alespoň ve třetí místo. V ten den si lidé bra-
li dovolenou, aby mohli svoji vesnici prezento-
vat, všichni se hodně snažili.

Jaké bylo přivítání doma?
Ještě v den vyhlášení jsme svolali setkání ob-
čanů v obecní hospodě. Dopředu jsme nikomu 

„Energetikou a úsporami v obci se zabýváme dlouhodobě a máme k tomuto 
účelu zpracovanou případovou studii. V současné době byla nejrychlejší a nej
efektivnější cesta k řešení úspor energií v obci instalace fotovoltaické elektrár-
ny, která napájí veřejné osvětlení. Návratnost celé investice měla být podle pů-
vodních propočtů přibližně 9 let, při současných cenách energií bude návrat-
nost cca 57 let,“ uvedl starosta Libor Mojžíš.   

Děkujeme všem členským obcím, které při-
hlásily své projekty do soutěže. Organizátoři již 
připravují další ročník.

Kateřina Pourová
manažerka SMS ČR

v Královéhradeckém kraji
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neprozradili výsledek, takže všichni zažili stej-
né pocity jako já, jen o pár hodin později. Kaž-
dý takový úspěch potěší a lidi zase o něco více 
stmelí dohromady. A ačkoliv byl všední den – 
úterý, oslava se protáhla do ranních hodin. 
Všichni měli velkou radost, zažili jsme krásný 
večer se skvělou atmosférou. Promítli jsme si 
společně videa z prezentace obce a poděkova-
li těm, kteří se na ní podíleli.

Připomenu, že Oranžová stuha je 
oceněním za spolupráci samosprávy se 
zemědělskými subjekty hospodařícími 
v krajině. Toto ocenění je rovněž zaměřeno 
na hledání nových forem spolupráce při 
správě venkovského prostoru. Můžete 
přiblížit, o jakou konkrétní spolupráci se 
jedná ve vašem případě?
V obci má dlouholetou historii, která sahá až 
před rok 1800, rodinná farma Čoudkových. 
I  díky tomu je velmi silně propojena s obcí 
Mažice. Po celé generace se zaměřovala na 
chov koní a rostlinnou produkci. V posledních 
letech se rodině podařilo vybudovat inovativ-
ní aktivní ustájení koní, které je v takovém 
rozsahu prvním v republice. Zajímavostí také 
je, že se na projektu podíleli pouze řemeslníci 
a firmy z Mažic.

Umím si představit, že koně jsou atraktiv-
ním lákadlem pro děti v Mažicích, 
ale nejen pro ně samozřejmě…
Je to tak. S farmou je neodmyslitelně spojen 
jezdecký oddíl Blaťák Mažice. Ten organizuje 
jezdecké kroužky, přičemž jedno dopoledne je 
speciálně vyhrazeno pro mažické děti. Několi-
krát do roka pořádá oddíl jezdecké parkurové 
závody jak pro dospělé jezdce s licencí, tak 
hlavně pro nejmenší závodníky. Oddíl posky-
tuje občanům i řadu příležitostí k pravidelným 
setkáním. Ať už při závodech, nebo při pořádá-
ní dětského dne, vánočního setkání, novoroční 
jízdy na koni spojené se společným přípitkem, 
nově i při dožínkách…

Je ta spolupráce se zemědělskou farmou 
vzájemná?
Samozřejmě. Obec podporuje činnost oddílu 
pravidelnými finančními dary. Další oblastí 
spolupráce je poskytování zemědělské techni-
ky při různých akcích obce, jako je například 
hrabání listí, stavění máje a dalších. V Maži-
cích, stejně jako asi ve většině malých obcí, 
funguje sousedská výpomoc a Čoudkovi nikdy 
neodmítnou nikoho, kdo si o pomoc řekne. 

O jakou pomoc se nejčastěji jedná?
Asi nejčastěji pomáhají vytahovat zapadlé 
stroje z rašeliny v letních měsících a auta ze 
sněhu či škarpy v zimním období. Pro obec je 
také přínosem zapojení farmy do ochrany čej-
ky chocholaté a snaha o podporu biodiverzity 
v oblasti, která je poznamenaná dlouhodobou 
těžbou rašeliny.

Je v Mažicích více takových subjektů 
zapojených do spolupráce s obcí?
Jelikož jsme opravdu malá obec, jsou tu země-
dělské subjekty pouze tři. S obcí spolupracuje ta-
ké pan docent Tábor, který se věnuje pěstování 
rododendronů a azalek na rašelině. Obci posky-

tuje cenné zahradnické a dendrologické rady 
a podílí se na péči o zeleň nejen na návsi Mažic.

Jak se jinak žije v Mažicích?
V Mažicích jsme šťastní za lidi, kteří se zde sešli. 
Žije zde pestrá skupina obyvatel, kteří dohro-
mady spolupracují a vycházejí si vstříc. Je milé 
bydlet v obci, kde si lidé navzájem neškodí, ale 
naopak si pomáhají. Proto se zde v průběhu ro-
ku může konat řada akcí, které si občané zorga-
nizují a pak si je společně užijí. 

V úvodu rozhovoru zmiňujeme naučnou 
stezku přes rašeliniště, která zaujala 
komisi a kterou jste také společnými 
silami vybudovali…
Je to tak. Obec je také hrdá na své investice do 
nemovitostí, které udržuje a dále pronajímá. 
Díky tomu se v obci nenachází žádná chátrají-
cí nevyužitá stavba. A díky tomu všemu jsou 
Mažice velmi příjemným místem k životu, což 
potvrzuje i řada nově přistěhovaných mladých 
rodin, které si tuto obec vybraly k trvalému by-
dlení. V současné době se zde nenachází žád-
ná nemovitost k prodeji.

Každý starosta má vizi, co by se dalo ještě 
vylepšit. Co by to bylo v Mažicích?
Aktuálně nás čekají ještě další úpravy v okolí 
obce. Konkrétní nejbližší akcí je rekultivace 
rybníka a jeho okolí, který obec vykoupila. Dá-
le v lesoparku u studánky, který se nachází na 
trase naučné stezky, bychom chtěli vybudovat 
venkovní přírodní hřiště pro děti. A velkou vý-
zvou blízké budoucnosti je řešení čištění od-
padních vod v obci.

Tak ať se vám i nadále daří rozvíjet 
vaši krásnou ves a těším se na další 
inspirativní návštěvu!

Rozhovor vedla 
Milada Troblová 

manažerka SMS ČR 
v Jihočeském kraji


